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Выдаецца з лiпеня 1995 г. 
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!

...

ßêóá ÊÎËÀÑ
Прачытай сам і перадай другому.

АКАЯННыЯ Н

Волю народа – не задушыць!

Як сілавікі бегалі за пенсіянерамі…
Гэта ж трэба: традыцыйны марш сталічных пенсіянераў стаў учора галаваломкай для плоймы розных 

“чорнарубашачнікаў”. То ў адным месцы, то ў другім перад людзьмі сталага ўзросту паўставалі 
сілавікі пры поўнай амуніцыі, не даючы магчымасці ісці ў бок плошчы Якуба Коласа. Разбіваючы  

на невялікія групы, яны акружалі пенсіянераў, быццам бралі ў палон. У рэшце рэшт адбыліся 
затрыманні, некалькі чалавек даставілі ў пастарунак.

Аляксандр ЛУКАШЭНКА:

Далучыліся да страйку…

Адразу скажам: калі 
Лукашэнка і яго атачэн-
не думаюць, што з надыхо-
дам зімы пратэстныя акцыі, 
выкліканыя беспрэцэдэнтнымі 
фальсіфікацыямі вынікаў гала-
савання на прэзідэнцкіх выба-
рах, удасца задушыць, то яны 
глыбока памыляюцца. І гэта 
пацвердзіў пазаўчарашні дзень. 
Надвор’е ў нядзелю было над-
звычай неспрыяльнае для выха-
ду людзей на вуліцы – снег, 
галалёд, нізкая тэмперату-
ра. Аднак “Маршы суседзяў” у 
Мінску адбыліся. Нягледзячы на 
тое, што ў горад з самага ран-
ку былі сцягнуты велізарныя 
сілы АМАПа, спецтэхніка, 
вадамёты. Фактычна быў пера-
крыты доступ да ўсіх месцаў, 
у якіх можна было б сабрацца 
вялікай колькасці людзей. Таму 
пратэстоўцы фарміраваліся ў 
лакальныя калоны і дзейнічалі 
ў межах сваіх мікрараёнаў. 
Сказаць, якая агульная коль-
касць актыўных грамадзян узяла 
ўдзел у “Маршах суседзяў”, скла-
дана, але факт: сталіца бурліла да 
самага надвячорка. Дарэмнымі 
былі забараняльныя высілкі тых, 
каму народныя пратэсты – кост-
ка ў горле.

У Мінску бліжэй да 11 гадзін 
перастаў дзейнічаць мабільны 
інтэрнэт.

У хуткім часе станцыі 
метро “Плошча Перамогі”, 
“Кастрычніцкая”, “Плошча Якуба 
Коласа”, “Купалаўская”, “Няміга” 
былі перакрыты на ўваход і 
выхад, цягнікі на іх не спыняліся.

Прыйшло паведамленне, 
што ў мікрараёне “Малінаўка” 
арганізавалася даволі вялікая 
калона. Людзі маршыравалі пад 
бой барабанаў.

Неўзабаве адбылося жорсткае 
сутыкненне пратэстуючых гра-

мадзян з “чорнарубашачнікамі” ў 
Браўлянах. Паводле інфармацыі 
відавочцаў, там чуўся выбух 
святлошумавой гранаты, такса-
ма быў выкарыстаны слёзатачы-
вы газ. У раёне мятро «Уручча» 
стралялi гумавымi кулямi, i быў 
паранены 29-гадовы праграмiст.

Сілавікі пераследавалі пра-
тэстуючых не толькі на вуліцах, 
але і ў дварах. Калі яны з’явіліся 
побач з дамамі на вуліцы 
Лабанка, жыхары крычалі ім з 
балконаў: “Убирайтесь!”

Па ўсім Мінску гойсалі сілавікі, 
але спыніць пратэсты ім так і не 
ўдалося. Разганялі людзей у адным 
месцы – яны праз некалькі хвілін 
збіраліся ў іншым. Здараліся 
жорсткія сутыкненні грамадзян 
з АМАПам і падраздзяленнямі 
іншых ваенізаваных структур. 
Некалькіх збітых дэманстрантаў 
давялося нават прыводзіць у пры-
томнасць.

У нядзелю пратэстныя акцыі 
прайшлі не толькі ў Мінску, але 
і ў шэрагу іншых гарадоў Беларусі. 
Паводле дадзеных праваабаронцаў, 
па ўсёй краіне было затрымана 
амаль 420 чалавек. У пастарункі 
трапілі лекар-неўролаг Руслан 
Бадамшын, вядомы эканаміст, 
член Каардынацыйнай рады 
Дзмітрый Крук, кандыдат сель-
скагаспадарчых навук 75-гадовая 
Іраіда Міско, выканаўца галоўнай 
ролі ў фільме “Купала” Алена 
Гіронак (Пабягаева), маці пяцярых 
дзяцей Іна Дабратвор і многія-
многія іншыя.

Сумленныя беларусы вось 
ужо чацвёрты месяц патрабуюць 
адстаўкі Лукашэнкі і правядзен-
ня новых, па-сапраўднаму дэма-
кратычных выбараў, вызвалення 
палітвязняў, а таксама адказнасці 
за збіванне і катаванне мірных 
дэманстрантаў.

Антон УЛЯКО СКІ.

УЧОРА ПРАт Ст

КАмУ вЕРы Ь

Учора страйкам салігорскага 
“Беларуськалія” паведаміў, што да 
палітычных патрабаванняў, сярод якіх 
адстаўка Лукашэнкі і новыя прэзідэнцкія 
выбары, далучыліся:

– Антаніна Уюхіна, аператар запра-
вачных станцый ПУУСТ рудніка 3-га 
рудаўпраўлення;

– Аляксандр Макаед, электрас-
лесар па рамонце абсталявання 4-га 
рудаўпраўлення;

– Андрэй Батуеў, машыніст горных
машын рудніка 3-га рудаўпраўлення.

Агулам колькасць удзельнікаў страй-
ку на “Беларуськаліі” набліжаецца да 100 
чалавек.

– Лістапад месяц – цікавая пазіцыя
ўкраінцаў, я выбраў адмыслова па Украіне. 
Кулеба (міністр замежных спраў Украіны. – 
Рэд.) заявіў кіраўніку МЗС Германіі (цытата): 
“Мы губляем нашы магчымасці, не прадпры-
маючы рашучых мер (у Беларусі). Еўрасаюзу 
варта ўвесці сур’ёзныя санкцыі супраць 
Беларусі, каб паралізаваць дзейнасць дзяр-
жавы, бізнесу і вытворчасцяў”. Ім што трэ-
ба? Мы ж заўсёды… Нават расіяне на мяне 
заўсёды крыўдзіліся: “Ну чаму ты ўкраінцаў 
падтрымліваеш?”

(Сказана падчас наведвання 27 лістапада 
бальніцы №6 у Мінску.)

Дзмітрый  
КУЛЕБА,  

міністр замежных 
спраў Украіны:

– Ніякіх такіх слоў у нашых размовах
з Хайка Маасам не гучала. Я прынцыпо-
ва супраць таго, каб “душыць Беларусь”, яе 
бізнес і вытворчасць. Я, наадварот, за тое, 
каб даць Беларусі дыхаць свабодна.

Дзяржаўны доўг Беларусі з пачатку года 
вырас на 13 мільярдаў рублёў.  

Хто будзе аддаваць  
пазычаныя ўладай грошы?!
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Даўгі і прыбыткі  
беларускіх заводаў

Колькі зарабілі прамысловыя гіганты за студзень–верасень  
і колькі яны вінныя па крэдытах

атьяна СИНИ А, психолог:
«Сотрудники РУВД утонули в бумажной суете  

и обесчеловечены до предела»
Кандидата психологических наук, доцента факультета философии и социальных наук БГУ атьяну  задержали в один из понедельников. Она стояла на проспекте 

Независимости, где только что прошел Марш пенсионеров. В результате уважаемый доцент оказалась на Окрестина. Затем состоялся суд, своей вины Татьяна вановна не признала, 
но была тем не менее оштрафована на 30 базовых величин – 810 рублей. Мы попросили педагога и ученого рассказать о своем недавнем опыте, полученном в РУВД и С ЗО, и о 

наблюдениях за дикой правовой свистопляской, которая происходит в нашей стране.

З ПЕРШы  вУСНАЎ

Станіслаў ШУШКЕВІ :
«Адвёз у ізалятар тры скрыні кніг…»

Сын экс-старшыні Вярхоўнага Савета распавёў “Народнай Волі”,  
за што трапіў у ізалятар на 10 сутак.

4 лістапада стала вядома, што ля 
пад’езда ўласнага дома быў затры-
маны 36-гадовы прадпрымальнік 
Станіслаў Шушкевіч, сын першага 
кіраўніка Беларусі. У выніку яго 
асудзілі на 10 сутак…

– Мяне пакаралі толькі за тое, 
што зрабіў рэпост з крыніцы, якая, 
як аказалася, прызнана ў Беларусі 
экстрэмісцкай, – кажа Станіслаў 
ШУШКЕВІЧ. – Далей было затры-
манне, суд, “суткі” ў ізалятары. 
Непрыемна, безумоўна, але нейкай 
брутальнай жорсткасці ў дачыненні 
да мяне не было.

Я, можа, і не чакаў, што за рэпост 
мяне адправяць на 10 сутак у каме-
ру, але маю грамадзянскую пазіцыю 
з мяне такім чынам ўсё роўна ж не 
выб’еш. У мяне ёсць свае погляды на 
тое, што адбываецца ў краіне, і іх не 
зменяць ні суд, ні турэмная камера.

Дарэчы, суд па маёй “тэрарыстыч-
най” справе прайшоў па скайпе даволі 
хутка – гэты “гучны працэс” заняў 
усяго 5–7 хвілін. Мяркую, пасля таго, 
як адсядзеў 10 сутак, у гэтай справе 
канчаткова пастаўлена кропка.

– Пасля суда вас 
адправілі ў Цэнтр ізаляцыі 
правапарушальнікаў на Акрэсціна?

– Там правёў усяго суткі, бо 
не хапала месцаў, а таму мяне і 
некаторых іншых перакінулі ў 
Жодзіна. Відаць, вызвалялі камеры 
для наступнай партыі затрыманых, 

рыхтаваліся да чарговага маршу.
Раней казалі, што ў Жодзіне і 

Баранавічах “больш чалавечыя” 
ўмовы ўтрымання, але хачу сказаць, 
што паўсюль умовы сталі прыкладна 
аднолькавыя. Хіба што ў ізалятары ў 
Жодзіне вада крыху лепшая – вось і 
ўсё адрозненне.

А стаўленне да затрыманых і там, 
і там як да нейкіх злачынцаў. Мне 
вядома пра здзекі, якія прыдумлялі 
супрацоўнікі ізалятараў, і гэта пры-
мушае сумнявацца ў адэкватнасці 
гэтых людзей. Чалавечнасці там і 
блізка няма.

Затое вельмі цешыла публіка ў 
камеры – амаль усе з вышэйшай 
адукацыяй, інтэлігенты, моладзь, 
медыкі, кіраўнікі арганізацый. Усе 
разумелі, чым яны рызыкуюць, але 

не маўчалі і не займалі страусіную 
пазіцыю – галаву ў пясок.

Дарэчы, зараз, пасля ізалятара 
зноў сяджу ў ізаляцыі, бо ёсць апа-
сенне, што мог у камеры захварэць 
на каранавірус. У пяці чалавек, з 
якімі быў у камеры, COVID-19 ужо 
пацвердзіўся.

Безумоўна, складана ў невялікім 
памяшканні, дзе сядзіць дзесяць 
чалавек, захоўваць нейкую дыстан-
цыю. Ды і сядзець там забаранялася, 
практычна ўвесь час на нагах.

– У камеры ведалі, што вы – 
сын першага кіраўніка Беларусі?

– Не люблю гэта афішаваць, але 
з цягам часу усе і так даведаліся – 
там жа называюць імя і прозвішча. 
Увогуле, у нас была проста цудоўная 
кампанія.

– Пасля выхаду на волю вас 
сустракалі валанцёры?

– І валанцёры сустракалі, і мой 
сябра. Я, дарэчы, першай спра-
вай з’ездзіў на лецішча і адвёз у 
Жодзінскі ізалятар тры скрыні кніг.

Як ужо казаў, зараз там зна-
ходзяцца людзі пераважна 
інтэлігентныя, а знайсці добрую 
кнігу ў мясцовай бібліятэцы – тая 
яшчэ праблема. Асабіста я чытаў 
тую літаратуру, што перадалі з волі, 
хаця спачатку спрабаваў узяцца за 
Дар’ю Данцову. Нават старонку не 
змог дачытаць…

Алесь СІВЫ.

– Какая обстановка сейчас на 
вашем факультете, на кафедре? 
Университет реагирует на задержа-
ния своих профессоров и доцен-
тов?

– Реагирует – у меня уже два 
дисциплинарных взыскания. Но 
увольнений по политическим при-
чинам БГУ, думаю, себе не позволит. 
Администрация найдет другие осно-
вания, они хотят сохранить хорошее 
лицо.

– А за что взыскания?
– Первое взыскание – за рисун-

ки. На переменах или после заня-
тий мы со студентами занимались 
арт-терапевтическим изо: ребя-
та рисовали свои представления о 
будущем, чтобы быстрее пережить 
неприятные переживания реально-
сти. Потом мы развесили их на стене 
с помощью малярной ленты. Декан 
Гигин утверждал, что этой лентой 
мы испортили стену, и потребовал 
написать объяснительную.

– Какой хозяйственный декан!
– Второе взыскание получила за 

организацию встречи студентов с 
деканом. В конце сентября ОМОН 
задержал наших ребят, а потом их, 
17-летних, избили прямо в микроав-
тобусе. Родители водили своих детей 
на медицинское освидетельствова-
ние, которое зафиксировало сотря-
сение мозга, перелом носа… Другие 
студенты, их сокурсники, были 
потрясены, возмущены, они в раз-
говоре со мной просили, требовали, 
чтобы университет на это отреаги-
ровал, чтобы понесли наказание те, 
кто применил силу. Ко мне студенты 
обратились с просьбой поддержать 
их.

Я взялась организовывать 
встречу с деканом. Чтобы всех опо-
вестить, ходила по аудиториям. И 
меня обвинили в том, что я нару-
шаю учебный процесс. Но у студен-
тов все-таки состоялся разговор с 
Вадимом Францевичем Гигиным. Я 
считаю, что это был хороший, кон-
структивный разговор. Он, конечно, 
не привел к тем результатам, кото-
рые мы хотели получить, – напри-
мер, чтобы в прокуратуру от БГУ 
был послан запрос, письмо, нота… 
Но во всяком случае это был диалог. 
Студенты хотя бы почувствовали, 
что педагоги не замалчивают про-
блему, что за них кто-то заступается, 
что о насилии говорят вслух…

– И после этого вам опять 
вынесли взыскание?

– Да, взыскание от ректора, так 
как на меня пришла докладная от 
декана.

– Ого, декан Гигин просто изо-
щренный чиновник, он виртуозно 
подвел вас под взыскание. Боится, 
что может потерять свою долж-
ность?

– Боится он, боятся многие 
начальники. И ведут себя недаль-
новидно. Страх сковывает их мыс-
ли. Потому что, если хоть немножко 
знать историю, можно предугадать, 
чем заканчиваются политические 
кризисы, в которых так отчетли-
во выражен морально-этический 
аспект.

– Вы не пытались поговорить с 
Гигиным лично?

– Да, я заходила к нему. Мы оста-
лись каждый на своих позициях. Его 
точка зрения – во что бы то ни стало 
сохранить систему. Ложь? Так всег-
да было и будет. «Что, вы раньше 
об этом не знали?» Я ответила, что 
знала и всегда была против подобно-
го положения вещей. Я считаю, что 
никакое государство не может сто-
ять на лжи. А у него другая позиция. 
Альтернативная. Что правды нет 
нигде в мире, что надо успокоиться 
и принять существующее положение 
вещей.

– Как проявили себя ваши кол-
леги? У многих такая же «альтерна-
тивная» точка зрения?

– Не думаю, что среди психоло-
гов много людей выступает за сохра-
нение системы. Большинство как раз 
хорошо понимает, в какую сторо-
ну надо действовать. Может быть, 
они открыто это делать не могут, не 
буду никого судить, у каждого свои 
обстоятельства, свой уровень воз-
можностей перенести стресс.

– У вас были отчисления сту-
дентов?

– На тех факультетах, где я пре-
подаю, нет. Были лишения стипен-
дий за пропуски. Хотя надо еще 
отследить, что будет с этими учащи-
мися, как будет складываться судьба 
тех, кто отсидел на «сутках».

– Вы как преподаватель имеете 
право разговаривать со студентами 
на политические темы?

– Наш университет сейчас пози-
ционирует себя вне политики. С 
нами не раз проводились профилак-
тические беседы, на которых повто-
ряется одно и то же: это – политика, 
зачем вы туда лезете? А я утверж-
даю, что насилие – это не политика, 

а морально-этическое понятие. И я 
не влезаю в политику. Восстановите 
правовые основы жизни людей, и 
тогда мы, преподаватели, сможем 
спокойно работать. Я не могу отре-
шенно работать со студентами, не 
упоминая важные основы жизни 
человека в обществе. Я не говорю 
о политике, я говорю о личности, 
основах морального поведения чело-
века. Я даже могу не использовать 
это провокационное сейчас слово 
«политика», но это ничего не меняет 
в нашей ситуации.

– А что студенты в своей общей 
массе? Каковы их настроения?

– Студенты однозначно не под-
держивают произвол. Когда меня 
задержали, я получила от студентов 
много писем, открыток – я просто 
сидела и рыдала. Глубокие слова, 
искренняя поддержка. Они писали: 
«Татьяна Ивановна, вы не думайте, 
что нам все равно, если мы не так 
активно себя проявляем».

– Кажется, в начале осени было 
заявление ректора БГУ о том, что 
университет – свободное простран-
ство, что разные мнения привет-
ствуются.

– Ну что ж… По поступкам 
судим мы людей, а не по заявлени-
ям. Когда наших студентов задер-
жали, университет их не защитил. 
Университет закрыл перед студен-
тами ворота, чтобы они, вышедшие 
в тот день на забастовку, не могли 
войти в университетский дворик и 
тем самым спастись от омоновцев.

– Администрация побоялась, 
ведь тогда будет считаться, что 
забастовка была на территории 
университета, да?

– Да. И многих в тот день задер-
жали.

– Вы тоже побывали в стенах 
РУВД. Вам удалось с кем-то из 
милиционеров поговорить, что-
бы понять, чем дышит служивый 
народ?

– Я постоянно с ними разговари-
вала и старалась держать ровную эмо-
циональную планку. К счастью, у меня 
на тот момент это получалось. В РУВД 
я со всеми старалась здороваться и 
узнавать, как зовут. Они отвечали на 
приветствия, но в основном называ-
ли себя только по имени. Следователь 
тоже не собирался полностью пред-
ставляться, если бы я не попросила его 
об этом. Он даже, как мне показалось, 
как-то встрепенулся – вроде, оказыва-
ется, человек перед ним, – когда услы-

шал мое приветствие. Они там утону-
ли в бумажной суете и обесчеловече-
ны, обезличены до предела. Им не хва-
тает бумаги, заканчивается порошок 
для принтера. Все кувырком: «А кто 
ее повезет?» Машины не было, меня 
спихивали друг на друга. Я слышала, 
как люди совершенно по-бытовому, 
«цивильно» раздражались: «А почему 
я?» Наконец я предложила: «Ну давай-
те я сама пойду на Окрестина». Все 
они в РУВД хотят домой и злятся на 
нас: «Чего вы всё ходите и ходите?! У 
нас из-за вас столько работы!..»

– Мда, казенный дом...
– Парень-стажер, который меня 

опрашивал, и парень, который охра-
нял, – я не могу сказать, что это зам-
шелые чурбаны, к которым невоз-
можно достучаться. Вполне вероят-
но, что они шли в правоохранитель-
ные органы с идеалами, они изучали 
право, заканчивали Академию МВД. 
Один из них, представьте, выглядел 
расстроенным, переживал, что так 
низко упала репутация правоохра-
нительных органов, даже осторожно 
спрашивал, что же теперь делать. Я 

отвечала, что, прежде всего, начать 
соблюдать законы, Конституцию, 
действовать корректно по законо-
дательству, не допускать насилия. 
Потому что придет время – и все 
нарушители будут обязательно нака-
заны. Вообще я увидела, что часть 
сотрудников стараются по возмож-
ности смягчить пребывание людей 
в РУВД – и об этом тоже надо знать. 
Потому что если вслух говорить 
только об издевательствах – а они, 
конечно, были, были, – но если гово-
рить только об этом и ежедневно, 
то мы себя тяжело травматизируем 
снова и снова. Конечно, суд над пре-
ступниками обязательно состоится. 
Но лично я не буду преувеличивать, 
мне хамили по минимуму.

– У вас ведь и муж был задер-
жан через неделю после вас, и несо-
вершеннолетний сын. Какая сейчас 
в семье атмосфера? Наверное, как 
после кораблекрушения?

– Наоборот! Поддерживаем друг 
друга и высмеиваем тех, кто пытает-
ся задушить народный протест.

– Кто, по-вашему, из оппозици-

онных политиков наиболее поня-
тен массам, наиболее сейчас попу-
лярен?

– Мне кажется, сейчас у нас нет 
одного-единственного лидера, кото-
рый имеет супервлияние на массы. 
Зато повышается ответственность 
каждого отдельного человека. Кто 
ты, что ты можешь сделать? Как бы 
ты хотел, чтобы строилась в буду-
щем наша жизнь? Что ты можешь 
для этого сделать прямо сейчас? Вот 
упрекают Светлану Тихановскую, 
что у нее нет четкой программы. А 
я как раз считаю, что это интересная 
ситуация. И я как психолог скажу, 
что это провоцирует любого чело-
века на поиск опоры прежде всего в 
своей личности. Ты сам теперь ответ-
ственен за свою жизнь. И понима-
ешь, как слаб человек, если он один, 
и начинаешь взаимодействовать с 
другими. Это уникальная ситуация. 
Что касается лидеров, то, мне кажет-
ся, Тихановская очень хорошо себя 
проявляет – по-человечески прежде 
всего.

– Удивительно, но с ней есть 
какая-то внутренняя связь.

– Когда Роман Бондаренко умер и 
об этом стало известно, Тихановская 
сказала убитой горем матери психо-
логически совершенно правильные 
слова: «Я не представляю, какой ужас 
чувствует мать, которой приходится 
хоронить собственного ребенка…» 
И это страшная, но чистая правда: 
невозможно понять такую утрату, 
как гибель ребенка, если сам такого 
не пережил. Говорить в таких случа-
ях «Как я вас понимаю!» – цинично. 
Так что сердце матери подсказало 
Светлане точные слова: «Я не могу 
понять, что вы сейчас чувствуете… 
Могу только предположить…» Это 
честные слова. У нее есть боль за 
людей и понимание ограниченно-
сти своих возможностей. И в то же 
время она не опускает руки, делает 
все, что может. Это очень достойная 
позиция. 

– Несколько дней назад 
Светлана Тихановская выставила 
на продажу БЧБ-флаг со своей под-
писью. Некоторых это шокирова-
ло – например, бывшего кандидата 
в президенты Анну Канопацкую. 
Она предложила Светлане лучше 
продать свое нижнее белье (на мой 
взгляд, очень вульгарно). А вы как 
на все это реагировали?

– Не вижу ничего низменного в 
поступке Тихановской. Я сказала бы, 

что Тихановская закрепила свой ста-
тус этим поступком: есть флаг и есть 
ее, человека, за которого проголосо-
вало большинство, подпись на фла-
ге. Это знаковое событие. Не вижу в 
этом ничего ужасного. Тем более что 
это символический жест. Светлость 
помыслов Тихановской очевидна: 
она не жаждет власти, не старается 
построить собственную карьеру. У 
нее нет претензий, она всего лишь 
проводник народного протеста, но 
именно это дает возможность нам 
сейчас чувствовать себя более силь-
ными. 

– Вообще наши белорусские 
женщины проявились ярко, мощ-
но, неожиданно, правда?

– Женщины Беларуси всегда 
могли взять на себя тяжелую ношу 
– сколько раз войны забирали у них 
мужчин! И сейчас женщины тонко 
уловили, почувствовали, что нужно 
срочно минимизировать насилие. 
Мужчины как устроены? Есть удар 
– есть ответ. А женщины устроены 
по-другому. Они – матери, а зна-
чит, умеют посочувствовать всем. 
Именно поэтому женщины вышли 
на первый план.

– Как вы думаете, как общество 
в целом будет встречать Новый 
год? Можно ли отдаться празднику, 
когда в стране люди за решеткой и 
на душе тяжесть, горечь?

– Человек должен уметь удер-
живать в себе противоречивые чув-
ства. Именно тогда он становится 
глубже. Опять-таки это уникальная 
ситуация для нас как для народа – 
двигаться к светлому, к цели, несмо-
тря на то, что на душе боль и горе 
и кошки скребут. У нас в истории 
было много таких темных перио-
дов, и мы научились это все пере-
капывать, чтобы не исчезнуть. Более 
того, в этом году мы почувствовали 
огромную радость от того, что мы 
– единомышленники. Марши выби-
ли в массах настоящую творческую 
искру. Кстати, это огромная психо-
терапевтическая победа – радость от 
единения. Именно в такие моменты 
возникает наша зрелость как народа. 
С одной стороны, понимаешь тра-
гедию сегодняшнего этапа и в то 
же время продолжаешь действовать, 
жить, дарить близкому радость. 
Праздник должен быть. Но внутри у 
каждого должна быть твердая линия 
на освобождение людей. Тогда будет 
настоящая радость.

Елена МОЛОЧКО.

БелАЗ
Са студзеня па верасень пра-

мысловы гігант БелАЗ, паводле 
справаздачы, апублікаванай на 
інтэрнэт-партале ўрада, зарабіў 
15,9 мільёна рублёў. Гэта ў 13 
разоў меней, чым за такі ж перы-
яд мінулага года. У завода на 
337 мільёнаў доўгатэрміновых 
крэдытаў і пазык. А летась было 
толькі 34 мільёны. За год доўг 
вырас у 10 разоў.

МТЗ
15,5 мільёна рублёў са студ-

зеня па верасень зарабіў МТЗ, 
або ўтрая меней, чым за такі ж 
перыяд летась. У завода на 530 
мільёнаў крэдытаў і пазык, за год 
даўгі выраслі на 67 мільёнаў.

БМЗ
34 тысячы рублёў са студзе-

ня па верасень зарабіў Беларускі 
металургічны завод. Летась пры-
бытак за такі самы перыяд быў 
яшчэ меншы – 17 тысяч рублёў. 
Завод вінен 1,1 мільярда рублёў 
па доўгатэрміновых крэдытах і 
пазыках. За год гэты паказчык 
вырас на 73 мільёны.

«Гомсельмаш»
Са студзеня па сакавік вытвор-

ца камбайнаў спрацаваў са стратамі 

на 260 мільёнаў рублёў. Летась у такі 
ж перыяд страты былі на ўзроўні 
13 мільёнаў. У гэтага прамысловага 
гіганта на 1,2 мільярда крэдытаў і 
пазык. За год гэтая сума вырасла на 
274 мільёны.

Мінскі электратэхнічны 
завод імя Казлова

Са студзеня па верасень 
чысты прыбытак Мінскага 
электратэхнічнага завода імя 
Казлова – 4,1 мільёна рублёў. 

Завод вінен па крэдытах і 
пазыках 4,2 мільёна. За год 
прадпрыемства зменшыла доўг 
на 2,5 мільёна.

Мінскі інструментальны 
завод

Са студзеня па верасень 
Мінскі інструментальны завод 
зарабіў 141 тысячу рублёў. У заво-
да на 476 тысяч доўгатэрміновых 
пазык і крэдытаў. За год даўгі 
выраслі на 97 тысяч.

Што адбываецца  
з экспартам 
прадукцыі?

Экспарт машын, абсталя-
вання і транспартных сродкаў 
з Беларусі за студзень–вера-
сень у параўнанні з такім жа 
мінулагоднім перыядам упаў 
на 14%, экспарт мінеральных 
прадуктаў – на 38%.

Экспарт чорных, каляровых 
металаў і вырабаў з іх знізіўся 
на 13,7%, экспарт хімічнай 
прамысловасці – на 6%, экспарт 
тэкстылю і вырабаў з яго ўпаў 
амаль на 20%.
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ПАРтИйНАЯ жИЗНЬ СтАлА вЯ ОмА

СлОвО АНАлИтИКУ

Почему 
все усилия 

Каллаура пошли 
   прахом…

История появления и становления белорусского 
рубля как национальной денежной единицы суверен-
ной Беларуси характеризовалась в основном двузначной 
инфляцией. За редким исключением в отдельные годы 
Беларусь занимала первое место по уровню инфляции 
среди стран СНГ. Параллельно наш рубль испытывал и 
девальвационные шоки: в начале 2009 года официальная 
девальвация к доллару на 20,5 процента и на 30 про-
центов за год, в 2011-м катастрофическая девальвация в 
2,8 раза и двукратная инфляция, в 2015-м «зайчик» обе-
сценился к доллару на 56%. Ни одна страна СНГ так не 
«провалила» свою национальную денежную единицу, как 
это сумели сделать денежные власти Беларуси.

И только с приходом в Нацбанк команды его предсе-
дателя П.Каллаура в конце 2014 года началось оздоровле-
ние белорусского рубля. Уровень его инфляции снижался 
до исторического минимума менее 5% в годовом измере-
нии, осуществлялась дедолларизация экономики. Валютные 
вкладчики среди населения, доля вкладов которых в бан-
ковской системе достигала трех четвертей всех депозитов, 
«пошли в рубль». В результате доля валюты в денежном 
обращении страны, достигавшая 60%, стала снижаться. 
Однако с наступлением августа 2020 года все эти усилия 
Нацбанка пошли прахом.

Девальвация на фоне «коронакризиса» белорусского 
рубля к доллару на 25,2% в марте текущего года, затем 
опять на 26,3% в августе на фоне политического кри-
зиса, спровоцированного фальсификацией результатов 
выборов, вызвала ажиотажный спрос на иностранную 
валюту и отток рублевых да и валютных вкладов из 
банковской системы. На 1 ноября по сравнению с нача-
лом года объем рублевых депозитов сократился на 589 
млн рублей, а объем валютных вкладов и того пуще – 
упал на 1 миллиард 476 млн долларов. Самое интенсив-
ное бегство вкладчиков из банковской системы как раз 
было отмечено в августе после выборов. Обесценение 
рубля к доллару более чем на 25% перечеркнуло самые 
высокие доходы рублевых вкладчиков на так называе-
мых безотзывных вкладах, на которые люди повелись в 
очередной раз. Достаточно было просто хранить валю-
ту под подушкой.

Помимо срочных вкладов продолжали сокращаться и 
так называемые переводные депозиты. Это остатки денеж-
ных средств на расчетных счетах предприятий, на зарплат-
ных карт-счетах населения, что говорит об общем ухудше-
нии состояния белорусской экономики. Так, с начала года 
переводные рублевые депозиты уменьшились на 299 млн 
рублей, валютные – на 155 млн долларов. 

Если бы не введение в банковскую практику безот-
зывных депозитов, что во многом позволило сохранить в 
банковской системе 4,5 млрд рублей и 4,7 млрд инвалюты 
в долларовом эквиваленте, банки остались бы совсем без 
ресурсов для кредитования экономики.

Чтобы как-то исправить положение и не остаться 
совсем без кредитных ресурсов, банки стали резко повы-
шать депозитные ставки на срочные вклады. Средняя 
ставка по новым валютным депозитам на срок до года 
возросла с 2 до 3 раз и достигла 1,02% годовых, а на 
срок свыше года увеличилась примерно в 1,5 раза до 
1,81%. Можно найти валютные ставки и под 2,5%. Однако 
они остаются чрезвычайно низкими для белорусской 
экономики, чтобы вернуть в банки сбежавших валют-
ных вкладчиков. Такие ставки характерны для банков 
развитых экономик, где низкая инфляция. Интенсивно 
повышаются и ставки по рублевым вкладам – до 18–20% 
годовых и более. Это в 2–2,5 раза выше, чем год назад. 
Причем наибольшими ставками банки заманивают насе-
ление на краткосрочные вклады на три месяца, понимая, 
что сегодня стимулировать вкладчика отдать деньги на 
более длительные сроки мало реально.

И чего только не придумывают менеджеры банков, что-
бы заманить, вернуть вкладчиков! «Беларусбанк» до конца 
года предлагает физлицам разместить депозит и получить 
сниженные ставки по кредитам, «Белинвестбанк» просто 
раздает мобильные телефоны тем вкладчикам, которые 
переоформят на другой срок крупный вклад. Однако дове-
рие к банковской системе в частности и к государственным 
институтам вообще у общества подорвано, видимо, надол-
го, если – при этой власти – не окончательно.

Хотя восстанавливать это доверие власти и не пыта-
ются. Идет показательная накачка госпредприятий дирек-
тивными кредитами, чем больше таких кредитов, которые 
оформляются указами под грифом «Для служебного поль-
зования», тем хуже для частного бизнеса. Чем больше бюд-
жетных денег идет силовым ведомствам, тем их меньше на 
инвестиции и социальные нужды.

Уже приостановлено сотрудничество Беларуси с 
МВФ, Всемирным банком, ЕБРР, другими западными 
международными финансовыми институтами. На все 
наплевать. Сейчас у власти одна задача – спасти себя. 
Какая там экономика! Нет у частной компании про-
фсоюзной ячейки ФПБ – ликвидировать, бастуете – 
уволить, отчислить. И не имеет значения вклад это го 
бизнеса в экономику и то, что протестующие – высо-
коквалифицированные, а порой и уникальные спецы. 
Со всеми может быть, что угодно. Налицо стратегия 
власти спасти саму себя любой ценой.

     НЕЗАвИСИмАЯ КСПЕРтИЗА

Борис ЖЕЛИБА, профессор, 
доктор экономических наук

«Мяцежны» бар закрываюць
Папулярны ў Гомелі бар, які даваў працу паўтара дзясяткам гараджан і штомесячна плаціў у казну 

каля 3 тысяч рублёў, улады закрываюць з прычыны “нядобранадзейнасці”.
У лік гарадскіх устаноў гра-

мадскага харчавання, якія падпалі 
пад пільны кантроль, Becker 
Bar патрапіў 26 кастрычніка. 
У той дзень бар не працаваў, 
папярэдзіўшы наведвальнікаў, што 
закрыты на спецабслугоўванне, бо 
далучыўся праз заклік Святланы 
Ціханоўскай да агульнанацыяналь-
нага страйку.

– Пасля гэтага на нас і 
пасыпаліся праверкі, прадпісанні, 
штрафы і ўрэшце высяленне, – рас-
казвае дырэктар і ўладальнік уста-
новы Сяргей Бандаровіч.

Ужо ў дзень страйку дырэктару 
тэлефанавалі з упраўлення гандлю, 
каб высветліць, чаму бар не працуе. 
А праз тры дні прыйшлі з правер-
кай супрацоўнікі гарадскога аддзе-
ла Міністэрства па надзвычайных 
сітуацыях.

– Напісалі шэсць пунктаў 
парушэнняў і далі месяц з лішнім на 
іх ліквідацыю, – кажа Бандаровіч. 
– Але ўжо праз два дні выклікалі і 
цікавіліся, як выпраўляюцца неда-
хопы. На той момант мы пяць 
пунктаў з шасці выканалі, заста-
лося толькі разабрацца з пажар-
най сігналізацыяй. На мяне склалі 

пратакол пра адміністрацыйнае 
правапарушэнне і аштрафавалі на 
675 рублёў.

Яшчэ праз два дні 
адміністрацыя бара наладзіла 
адпаведна заўвагам і сігналізацыю, 
якую пажарныя ўхвалілі. Тым не 
менш дырэктару Бандаровічу 
ўручылі яшчэ адзін пратакол на 
штраф, гэтым разам як юрыдычнай 
асобе. Пакаранне максімальнае – 
200 базавых велічынь, што складае 
5,4 тысячы рублёў.

Пасля супрацоўнікаў МНС бар 
наведалі спецыялісты гарадскога 

цэнтра гігіены і эпідэміялогіі і так-
сама знайшлі парушэнні.

– Нож для гародніны не меў 
маркіроўкі. Дакладней, яна мелася, 
але на чырвоным тронку нанесе-
на была малазаўважным чырво-
ным колерам. Знайшлі таксама ў 
рондалі скол на краёчку, а яшчэ 
напісалі ў заўвагах, што фарба ў 
калідоры нясвежая. Апроч таго, 
запатрабавалі правесці гігіенічную 
экспертызу бара. Ну і закрылі нас 
на месяц, – дадае Бандаровіч.

Зладжаны калектыў Becker Bar, 
дзе знайшлі працу і паўдзясятка 

інвалідаў, адолеў і новы выклік, 
уключаючы гігіенічную экспер-
тызу, якой да гэтага часу ніхто 
не патрабаваў. Але тут падаспе-
ла нечаканасць з трэцяга боку. 
Камунальнае жыллёвае рамонт-
на-эксплуатацыйнае ўнітарнае 
прадпрыемства “Цэнтральнае” як 
уласнік памяшкання даслала паве-
дамленне пра скасаванне ў аднаба-
ковым парадку дамовы на арэнду. 
Паўпадвальнае памяшканне, якое 
дырэкцыя бара арандуе паўтара 
дзясятка гадоў і можа займаць да 
2022 года, запатрабавалі вызваліць 
ужо 13 лістапада.

Бандаровіч тлумачыць, 
што сустракаўся з дырэктарам 
КЖРЭУП “Цэнтральнае” Сяргеем 
Сазанцом, высветляў прычыны 
такога рэзкага разрыву.

Прэтэнзіі, паводле яго слоў, над-
звычай забаўныя. Аказваецца, Becker 
Bar у 2019 годзе тройчы (у студзені, 
красавіку і чэрвені) спазняўся з 
адлічэннем памесячных сродкаў (122 
рублі) на капрамонт жыллёвага фон-
ду. Не з аплатай арэнды, а менавіта 
адлічэннямі на капрамонт. Яны 
робяцца ў адпаведнасці з рашэннем 
мясцовых органаў улады. І самае 

цікавае, што ўспомнілі пра гэта ў 
КЖРЭУП, па сутнасці, праз паўтара 
года пасля падзеі.

Не ўдалося кіраўніку Becker Bar 
знайсці паразуменне ў камунальнікаў 
і наконт таго, што калектыў не ў 
стане за лічаныя дні вывезці абста-
ляванне ды іншую маёмасць, бо іх 
нават няма куды падзець.

Тым часам з камунальнага прад-
прыемства “Цэнтральнае” прыйшло 
чарговае паведамленне аб тым, што 
бар не захоўвае санітарныя нормы. 
Відавочна, гэтае пасланне ўзгоднена 
з цэнтрам гігіены і эпідэміялогіі, які 
выявіў хібы ў маркіроўцы нажа і 
сколіну ў рондалі.

Ні ў кіраўніцтва Becker Bar, ні 
ў яго сталых наведвальнікаў няма 
сумневу, што ўладныя структуры 
вырашылі паквітацца з “мяцеж-
най” установай. Бо яна не толькі 
падтрымала агульнанацыянальны 
страйк, але і давала прытулак пра-
тэстантам супраць фальсіфікацыі 
вынікаў выбараў, на якіх брутальна 
“палявалі” амапаўцы ў першыя дні 
пратэстаў.

Анатоль ЛІПСКІ.
На здымку  летняя веранда 

  у зень горада.

Вадим ИОСУБ: 
Отключение от SWIFT нанесет 
мощнейший удар по режиму

Белорусские власти только тем и занимаются, что «стреляют» себе в ногу или в голову.

Як КДБ Ярмошыну 
ў лужыну пасадзіў

ОГП: юбилейный съезд 
с приспущенным флагом

29 ноября в минском Международном образовательном центре 
прошел ХХ съезд Объединенной гражданской партии.

Сейчас происходит обсуждение 
западных санкций в отношении режи-
ма Лукашенко – уже действующих и 
только предполагаемых. Звучат самые 
серьезные предложения. Отключить, 
например, банковскую систему нашей 
страны от SWIFT.

На вопрос, насколько это реаль-
но и возможно ли вообще, отве-
чает старший аналитик компании 
«Альпари Евразия» Вадим Иосуб.

– О том, что система SWIFT 
помогает банкам одной страны 
перевести деньги в банки другой, 
знают очень многие белорусы, но 
что конкретно для нас означает 
отключение от нее?

– Прежде всего, невозможность 
отправки и получения международ-
ных платежей в иностранных валю-
тах – долларах и евро. То есть никто 
не сможет отправить деньги, никто 
не сможет их получить. Безусловно, 
это очень сильный удар по режиму.

Это мощнейший удар по всей 
экономике. Все белорусские импор-
теры, которые хотят что-то купить 
за границей, сделать этого не смо-
гут. А экспортеры ничего не смогут 
продать в другие страны.

Сразу же оговорюсь: скорее 
всего, подобный запрет не затро-

нет расчеты с Россией, если они 
будут производиться в российских 
рублях. При желании здесь можно 
создать свою систему банковских 
расчетов. Если россияне захотят 
так рассчитываться, то рубль может 
быть и белорусским. В чем лично я 
очень сильно сомневаюсь…

– Были в истории прецеденты 
отключения стран от SWIFT?

– Да, были.
В свое время от системы SWIFT 

были отключены банки Северной 

Кореи и частично банки Ирана. В 
обоих случаях это была реакция 
на создание (или угрозу создания) 
оружия массового поражения и 
финансирование терроризма.

Вопрос отключения всплы-
вал и обсуждался в отношении 
России после Крыма и Донецка 
с Луганском. Но тогда западные 
страны так и не решились что-то 
реально сделать.

Исходя из данных прецедентов, 
кажется маловероятным, что это 

будет применено и к Беларуси.
– В принятых санкциях звучит 

фраза об аресте зарубежных сче-
тов конкретных лиц. Насколько 
реальна эта угроза? Есть что аре-
стовывать?

– Вообще, это стандартная про-
цедура персональных санкций. 
Вместе с запретом на въезд всегда 
идет арест счетов, если эти счета 
будут обнаружены. Скорее всего, 
у тех, кто попадает в санкцион-
ный список, таких счетов нет. По 
крайней мере, если мы говорим о 
каких-то силовиках, руководителях 
правоохранительных органов.

Теоретически они могли бы 
быть у приближенных к власти 
бизнесменов, но, по-моему, под 
персональные санкции они еще не 
попали. Думаю, так называемые 
«кошельки режима», опасаясь этих 
самых санкций (если у них счета 
и были), давно всё попереводили 
и ликвидировали. Лично я не слы-
шал, чтобы у кого-то из попавших 
под персональные санкции бело-
русов что-то обнаружили и аре-
стовали.

– Не является ли «самостре-
лом» то, что власти арестовывают 
или списывают деньги со счетов 

тех, кому помогают различные 
фонды? Можно ли эту глупость 
как-то оправдать?

– На мой взгляд, последние 
полгода белорусские власти только 
тем и занимаются, что «стреляют» 
себе в ногу или в голову. Это не в 
первый и, боюсь, не в последний 
раз. О правовом дефолте говорят 
все вокруг. Властями не только не 
соблюдается международное право, 
но и игнорируются белорусские 
законы. В том числе и право соб-
ственности.

Деньги, переведенные на счет, 
принадлежат владельцу этого счета. 
В Беларуси лишить их может только 
суд. По факту же деньги забирают не 
в результате приговора суда, а про-
сто после какого-то указания.

У банков, которые исполняют 
указания об аресте средств, нет 
никакого выбора. Получая такие 
указания от правоохранителей, они 
не могут проверять их законность 
и обоснованность. Они должны 
исполнять.

Поэтому винить банки, навер-
ное, нельзя. Виноваты те, кто эти 
письма сочиняет и отправляет бан-
кирам.

(«Свободные новости плюс».)

Съезд стал вдвойне юбилей-
ным: и номер его оказался «кру-
глым», и накануне, 26 ноября, 
исполнилось 25 лет со дня реги-
страции ОГП. В каком же состоя-
нии партия подошла к своему чет-
вертьвековому юбилею?

Как следовало из отчетного 
доклада исполняющего обязанно-
сти председателя партии Николая 
Козлова, все складывается не 
радужно, но и не совсем плохо – 
если учитывать внешние обстоя-
тельства. Под внешними обстоя-
тельствами имелось в виду край-
нее разочарование избирателей в 
сложившейся системе работы пар-
тий, жесткое давление со стороны 
власти (в ходе обсуждения неодно-
кратно звучала такая характеристи-
ка деятельности официально заре-
гистрированной и вполне легаль-
ной ОГП, как «полуподпольная»). 
При этом даже вполне провальный 
проект межпартийного праймериз 
по выдвижению единого кандидата 
от правоцентристских сил характе-
ризовался как удачный. О работе 
с широкими массами речь не шла 
вообще: массы гуляли сами по себе, 
а партия присоединилась к ним, как 
заметил сам Николай Георгиевич, 
«с приспущенным флагом».

Согласились со столь умеренно 

бодрой оценкой далеко не все. Часть 
делегатов съезда – преимуществен-
но новички с небольшим партий-
ным стажем – говорили о необхо-
димости активизации деятельности: 
например, сбора 50 тысяч подписей 
за либерализацию законодательства, 
регулирующего массовые акции. 
Ветераны партийного строительства 
излучали скепсис, а о перспективах 
привлечения новых членов жест-
ко сказал председатель политиче-
ской комиссии ОГП Лев Марголин: 
дескать, наша партия строит капи-
тализм, а где же вы найдете большое 
число тех, кто согласится строить 
его вместе с нами? Действительно, 
строить капитализм вместе с госпо-
дином Марголиным – задача не 
для слабонервных. Это вам не с 
ОМОНом бороться.

Сторонники партийного рефор-
мирования даже выдвинули свое-
го кандидата на пост председателя 
ОГП – руководителя боровлян-
ской «первички» Ольгу Белевцову. 
Однако, несмотря на яркое высту-
пление и желание придать скорость 
застоявшемуся партийному коню 
(нарисованному на партийном фла-
ге), Белевцова была избрана лишь 
заместителем председателя, кото-
рым стал Николай Козлов.

Алесь КЛЕВЧУК.

Днямі стала вядома, што 
экс-прэтэндэнту на пасаду 
прэзідэнта і былому кіраўніку 
«Белгазпрамбанка» Віктару 
Бабарыку прад’яўлена афіцыйнае 
абвінавачанне.

Заўважым, што пры затрыманні 
Віктара Бабарыкі яму таксама 
інкрымінавалі частку 2 артыкула 
243 – ухіленне ад выплаты падаткаў. 
Аднак, як відаць з паведамлен-
ня КДБ, цяпер гэта абвінавачанне 
ўжо не актуальна. У чэкістаў про-
ста не атрымалася нічога «нарыць» 
па гэтай тэме, хаця, няма сумневаў, 
рабілі гэта вельмі заўзята. Але сум-
леннаму чалавеку, нават калі ён 
банкір, прад’явіць па падатках ака-
залася няма чаго.

Пры гэтым, як заўважае the-
village.me, менавіта абвінавачванне 
ў нясплаце падаткаў стала прычы-
най таго, што Цэнтрвыбаркам не 
зарэгістраваў Бабарыку кандыда-
там у прэзідэнты.

На пасяджэнні ЦВК яго 
кіраўніца Лідзія Ярмошына 
заявіла, што да іх прыйшоў ліст 
ад КДК, у якім гаворыцца, што ў 
2019 годзе Бабарыка атрымаў не 
менш за 450 тысяч долараў, якія не 
задэклараваў.

«Асабіста мая прапанова 
– адмовіць у рэгістрацыі канды-

датам у прэзідэнты Бабарыку 
Віктару Дзмітрыевічу з-за 
неадпаведнасці прадстаўленай 
дэкларацыі аб даходах і маёмасці», 
– сказала Ярмошына. І яшчэ 
пажартавала, што хабары нібыта 
ў дэкларацыю не ўносяцца.

Далей усе члены ЦВК адна-
галосна прагаласавалі супраць 
рэгістрацыі Віктара Бабарыкі 
кандыдатам у прэзідэнты.

Такім чынам, мала таго, 
што Бабарыку незаконна не 
зарэгістравалі без рашэння суда, 
а толькі па нейкай паперцы з 
КДК, дык цяпер яшчэ і высвятля-
ецца, што тая паперка аказалася 
«ліпай» і была прыдумана толькі 
як падстава для нерэгістрацыі!

Таксама першапачаткова ўлады 
спрабавалі абвінаваціць Віктара 
Бабарыку ў дачы хабару, але ў 
выніку змянілі абвінавачанне на 
«атрыманне хабару», што гучыць 
яшчэ больш забаўна: даюць хабар 
чыноўнікам, як і атрымліваюць 
хабар чыноўнікі, – за «патрэбнае» 
рашэнне па тым ці іншым пытанні. 
Хто і за што можа даваць хабар 
банкіру – пытанне ў нашай краіне, 
мабыць, рытарычнае.

Нагадаем: Віктар Бабарыка раз-
ам з сынам Эдуардам былі затры-
маны 18 чэрвеня, калі збіраліся 
здаць подпісы выбаршчыкаў у пад-
трымку вылучэння кандыдатуры 
Віктара Бабарыкі на прэзідэнцкіх 
выбарах.
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КАлОНКА 
АлЕСЯ НЯЎвЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕтА–ЧытАЧ

ПРАШУ СлОвА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРтИНА жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАмЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

мНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОлЕлО!

ЕСтЬ вОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый ОПыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

А як зробім вольны 
ўдых, вып’ем  
мы за маладых!
Уцякаючы ад сілавікоў каля станцыі 
метро “Пушкінская”, група людзей 
з 15 чалавек заскочыла ў адну з 
кватэр. Гаспадар паспеў зачыніць 
дзверы перад носам сілавіка, які ад 
роспачы стаў ляскаць па іх дубінкай. 
А ў кватэры святкавалася вясел-
ле. Маладыя пачаставалі ўцекачоў 
віном, ежай, а “госці” ў сваю чаргу 
павіншавалі абручнікаў…
Калі з дубінкамі грамілы
Бягуць лавінай на людзей,
А ты не ўзяў у рукі вілы,
Дык думка ў клёпках: “Божа мілы,
Як ратавацца, дзецца дзе?”
Няма, здаецца, паратунку…
Каб не было затым бяды
У міліцэйскім пастарунку,
Шугаюць людзі хто куды,
Папаўшы ў жорсткую аблогу,
Як ад праказы ці чумы.
Абапал вулак, дзякуй богу,
Жылыя высяцца дамы.
Магчыма, хованка ў кватэры
Ратункам стане для ахвяр,
Калі замкнуць паспее дзверы
Перад АМАПам гаспадар.
Так адбылося менавіта
На вуліцы і ў гэты раз.
Калі “мянтоўская” эліта
(Так званы доблесны спецназ)
Людзей перад сабою гнала,
Нібы жывёлу на забой,
Дык людзі мелі шанцаў мала.
Таму агромністай гурбой
Яны заскочылі ў кватэру,
І тут жа дзверы – на замок!
Амапавец, падобна зверу,
Спярша, збянтэжаны, замоўк,
Затым дубінкай доўга ў дзверы
Ад злосці ён і біў, і тоўк
(Так кляцае зубамі Шэры,
Калі здабычу ўпусціць воўк),
І проста зелянеў ад злосці,
Бо не дадуць яму медаль…
А што ж “няпрошаныя госці”?
Як кажуць, з карабля на баль
Яны патрапілі ў кватэры –
Спраўляў вяселле маладзён,
І да святочнае вячэры
Іх запрасіў таксама ён.
Удосталь папілі-паелі,
Усмак і ежа, і віно…
Такога шчасця на вяселлі
Не бачыў горад наш даўно.
Аздобу ўнеслі ў свята госці!
Было б, бадай, яшчэ мудрэй,
Каб гаспадар кватэры косці
Шпурнуў “ваўку”, што ім зайздросціў,
Зубамі кляцаў з-за дзвярэй…
                      ***
І ў нашай хаце будзе свята,
Нарэшце зробім вольны ўдых.
Паклічам мы гасцей багата,
Свяціцца шчасцем будзе хата,
Як віншавацьмем маладых.
А той, хто сёння ў здзеках вінны,
Хто на людзей з дубінкай прэ,
Глытацьме, як сабака, сліны
Каля парога, на дварэ…

Паводле гараскопа
Абяцаў на чацвер гараскоп:
Грошай будзе ў яго наўзахлёб.
Даспадобы халява такая!
Дык ляжыць на канапе, чакае…

Незаслужаны папрок
– Сусед! І просьба, і падказка
(Хоць гаварыць няёмка мне):
Як жонку “топчаш”,
Калі ласка,
Зацягвай шторы на акне.
Учора вечарам жа дзеці
Глядзелі на тваё акно.
Для іх ішло гадзіну дзесьці
“Парнаграфічнае кіно”.
Калі не захінаеш шторы,
Дык выключай хаця б святло…
– Што ты плявузгаеш? Учора
Мяне і дома не было!

Бедны і багаты
Так жыве швейцарац кожны,
Быццам рэкі – з малака…
Ну а як адрозніць можна
Багацея й бедняка
Між насельнікаў краіны?
Ваш спатолю інтарэс:
Бедны сам, на жаль, павінны
Мыць уласны “Мерседэс”…

Пра сумленне і грошы
Багацце выклікае злосць,
Заганай бачыцца найгоршай:
Калі ў цябе сумленне ёсць –
Хутчэй за ўсё, не маеш грошай…

мЕРКАвАННЕ

вАС КАв Ь

ОЧУ СКАЗАтЬ!

ОтА НЯ

Ці патрэбны нам такі хакей?

Ад многіх чую, што Еўрапейскі Саюз асуджае 
Аляксандра Лукашэнку і патрабуе ад яго сысці з 
прэзідэнцкай пасады. Скажыце, калі ласка, а ці 
ёсць на гэты конт нейкі сур’ёзны дакумент?

Галіна Іванаўна МІРА НІЧ НКА, ветэран працы.

АБСЕ рэкамендуе…

вЗГлЯ

У народа хватит 
мужества  

и выдержки

…А поэтому люди 
выходят на протестные 
акции и будут выходить

Да стачкі далучыўся  
яшчэ адзін рабочы 

«Беларуськалія»
“Я, Сушчынскі Дзмітрый Анатольевіч, 

апаратчык ЦПРД 3РУ, далучаюся  
да стачкі”, – напісаў рабочы.

Некалькі гадоў таму 
Міжнародная федэрацыя хакея на 
лёдзе (МФХЛ) вырашыла паўторна 
(першы раз гэта было ў 2014-м) 
даць Беларусі права арганізаваць 
турнір зборных эліты сусветнага 
хакея. Гэтым разам не самастой-
на, а супольна з федэрацыяй хакея 
суседняй Латвіі.

Яшчэ тады беларускія права-
абаронцы, а таксама незалежныя 
эксперты і журналісты выказвалі 
вялікі сумнеў наконт магчымасці 
правядзення свята хакея ў краіне, 
дзе сітуацыя з правамі чалавека, з 
умовамі дзейнасці тых жа незалеж-
ных СМІ выклікала, скажам так, 
вялікія пытанні.

Гэтае лета, і асабліва тое, што 
адбываецца ў Беларусі пачына-
ючы з дня прэідэнцкіх «выбараў» 
9 жніўня, па-мойму, канчатко-
ва расставіла акцэнты: у нашай 
краіне ў бліжэйшыя месяцы (а 
можа, і гады) не можа быць ніякага 
сапраўднага свята – можа адбыцца 
толькі вымучаная прапагандысцкая 
акцыя накшталт сумна вядомых 
аўтапрабегаў «ябацькаў». І нават 
калі да мая наступнага года (калі і 
запланавана правядзенне хакейна-
га чэмпіянату) у нас дэмакратыч-
ным чынам зменіцца палітычная 
сітуацыя, то новая ўлада прыйд-
зе на руіны, вымушана будзе 
дзейнічаць у атмасферы толькі што 
перажытага жаху. Тады новаму 
ўраду, відаць, таксама будзе не да 
хакейных святаў…

Сёння ж на чале Беларускай 
федэрацыі хакея (ФХБ) стаіць 
Дзмітрый Баскаў, чыё імя фігуруе ў 
спісе асоб, падазраваных у актыўнай 
датычнасці да рэпрэсіўнай машыны 
сучаснага палітычнага рэжыму. Не 
мая справа разбірацца, якую ролю 

мог адыграць Баскаў у жахлівай 
гісторыі са смерцю 31-гадовага 
мінчаніна Рамана Бандарэнкі, – зра-
зумела толькі тое, што аб’ектыўнае 
і ўсебаковае расследаванне гэта-
га палітычнага забойства можа 
адбыцца адно пасля змены згадана-
га рэжыму.

Некалькі дзён таму, паводле 
паведамленняў СМІ, Латвійская 
федэрацыя хакея накіравала ў ФХБ 
афіцыйны ліст, у якім сярод іншага 
гаворыцца:

«Падзеі апошніх тыдняў ужо 
не ўскосна, а наўпрост звяза-
ны з вамі – нашым партнёрам, 
Федэрацыяй хакея Рэспублікі 
Беларусь, і яе кіраўніцтвам. Мы 
не можам ігнараваць інфармацыю 
і матэрыялы, размешчаныя ў СМІ, 
а таксама адсутнасць дастатко-
вых тлумачэнняў сітуацыі, якая 
склалася, з вашага боку. Мы лічым, 
што гэтыя падзеі з’яўляюцца 
сур’ёзнай пагрозай для рэпутацыі 
як ФХБ, так і самога хакея як віду 
спорту...

Латвійская федэрацыя хакея 
пацвярджае, што для яе важныя 
прынятыя ёю маральна-этычныя 
каштоўнасці, а менавіта: жыццё 
і здароўе чалавека, сумленнасць, 
узаемапавага, прафесійная эты-
ка, адказнасць перад федэрацыяй, 
спонсарамі і грамадствам.

…Латвійская федэрацыя хакея 
звяртае ўвагу на тое, што пагад-
ненне, якое яна заключыла з ФХБ па 
арганізацыі чэмпіянату, патрабуе 
ад абодвух бакоў выконваць усе зако-
ны, правілы і патрабаванні, пры-
нятыя ў Міжнароднай федэрацыі 
хакея на лёдзе. А ў Кодэксе паводзін 
гэтай арганізацыі прадугледжана, 
што яго дзеянне распаўсюджваецца 
на любыя паводзіны, што маюць 

уплыў на рэпутацыю хакея, у тым 
ліку незаконныя, амаральныя або 
неэтычныя… Магчымая датыч-
насць старшыні ФХБ Дзмітрыя 
Баскава да рэпрэсій супраць белару-
скага народа, інфармацыя пра якую 
распаўсюджваецца ў СМІ, відавочна 
несумяшчальная з агульнавядомымі 
маральна-этычнымі прынцыпамі 
і не можа быць прымальнай або 
апраўданай».

Чаму ж, нягледзячы на ўсё 
гэта, рашэнне аб пераносе хакей-
нага турніру з Беларусі ў іншую 
краіну дагэтуль не прынята? 
І вось тут усплывае пытанне: 
наколькі кіраўніцтва міжнароднай 
федэрацыі дзейнічае адпаведна 
свайму згаданаму кодэксу?

Справа ў тым, што ў чэрвені 
1994 года – практычна адна-
часова з прыходам да ўлады ў 
Беларусі Аляксандра Лукашэнкі – 
прэзідэнтам МФХЛ быў абраны 
швейцарскі спартыўны чыноўнік 
Рэнэ Фазэль. Гэты дзеяч вызна-
чаецца асаблівымі здольнасцямі ў 
пошуку фундатараў для дзейнасці 
хакейных структур ва ўсім све-
це. У такіх выпадках ён асабліва 
не абцяжарвае сябе сумненнямі, 
амаль што ў адпаведнасці з вядо-
мым выразам «грошы не пахнуць». 
Прывяду прыклад, які датычыцца 
і мяне асабіста.

Большасці чытачоў «Народнай 
Волі», мяркую, вядома гісторыя, 
з якой, па сутнасці, пачалося 
ўмацаванне адзінаасобнай улады 
Аляксандра Лукашэнкі ў Беларусі. 
У ноч з 11 на 12 красавіка 1995 
года на дэпутатаў Вярхоўнага 
Савета, што галадавалі на знак 
пратэсту супраць прызначэн-
ня антыканстытуцыйнага рэфе-
рэндуму, у ліку якіх знаходзіўся 

і аўтар гэтых радкоў, проста ў 
будынку Дома ўрада быў здзейс-
нены ўзброены напад асобамі са 
спецпадраздзяленняў сілавікоў (у 
чорнай і зялёнай форме). Паводле 
сведчання майго калегі-дэпутата 
Сяргея Навумчыка, камандаваў 
гэтай «гераічнай» спецапера-
цыяй адзін з кіраўнікоў тагачас-
най службы прэзідэнцкай аховы 
Юрый Бародзіч. Дык вось, праз 
колькі месяцаў пасля гэтага той 
самы Бародзіч быў прызнача-
ны… старшынёй Федэрацыі хакея 
Беларусі! Тады мы, група пацярпе-
лых дэпутатаў, склалі ліст, у якім 
праінфармавалі непасрэдна спада-
ра Фазэля пра красавіцкі інцыдэнт, 
пра зусім не хакейныя «заслугі» 
Юрыя Бародзіча. У атрыманым 
намі адказе мы прачыталі радкі 
накшталт таго, што «Міжнародная 
федэрацыя хакея не ўмешваецца 
ва ўнутрыпалітычныя падзеі ў 
нейкіх канкрэтных краінах».

Пасля тых падзей прамінула 
чвэрць стагоддзя. І Аляксандр 
Лукашэнка, і Рэнэ Фазэль трыма-
юцца сваіх ранейшых пасад, пасаду 
Юрыя Бародзіча займае Дзмітрый 
Баскаў. У 2014 годзе пасля закан-
чэння мінскага чэмпіянату свету на 
арэну выйшаў мінскі АМАП, які 
прыбраў з тэрыторыі каля праспек-
та Пераможцаў занадта актыўных 
заўзятараў. Што праўда, тады іх 
не вывезлі ў раённыя ўпраўленні 
міліцыі, а пагатоў – на Акрэсціна 
ці ў жодзінскі ізалятар, і не ўжылі 
супраць іх «асаблівых метадаў узд-
зеяння»… Цяпер будзем чакаць 
таго самага? І наогул, ці патрэбны 
нам такі хакей?

Лявон БАР Ч СКІ,
дэпутат Вярхоўнага Савета 

га склікання.

мНЕНИЕ

Создавшаяся в Беларуси ситу-
ация вызывает у меня серьезное 
недоумение. Люди, выходящие 
на уличные протестные акции, 
выдвигают требование насчет 
новых президентских выборов. Все 
хотят, чтобы они были честные, 
по-настоящему демократические. 
Скажите, что мешает Лукашенко 
как можно скорее назначить и 
провести их? Ведь его подопеч-
ная Ермошина сказала, что за 
Лукашенко проголосовали 80 про-
центов населения страны. Раз так, 
то в чем дело? Пройдут новые 
выборы – и все успокоятся!

Разумеется, кампания должна 
пройти с новым составом избиратель-
ных комиссий всех уровней.

Понятно, что Беларусь не Америка. 
Там Трамп потребовал пересчитать 
голоса – и они были пересчитаны. 
У нас после 9 августа вскоре оказа-
лось, что нечего пересчитывать – все 
бюллетени бесследно исчезли. Как и 
четыре года назад, Америка побузила-
побуянила, Трамп повозмущался, но 
все-таки вынужден был согласиться с 
результатами выборов и вот уже рас-
порядился начать процесс передачи 
власти.

У нас же уже четвертый месяц 
идут протесты, а Лукашенко всячески 
упирается, замалчивая вообще фаль-
сификации, которые имели место во 
время голосования на очень и очень 
многих избирательных участках.

От некоторые властных структур 
слышу: проведение новых выборов 
требует больших денег. Уверен, этот 
вопрос решаем: стоит бросить клич – и 
люди сами соберут необходимую сум-
му. Только, как мне кажется, трусит 
Александр Григорьевич, а потому и не 
соглашается. Замечу: все проходящие 
мероприятия – и провластные, и народ-
ные (не хочу белорусов называть оппо-
зиционерами) – показывают реальное 
процентное соотношение сил. Пример: 
сколько людей собралось на про-
властном концерте в Доме офицеров и 
сколько 22 ноября, в ненастный день, 
вышло на улицы городов? Лукашенко 
это и сам видит и всё прекрасно пони-
мает. Реальная расстановка сил видна 
во всем. Правду не скроешь. Потому и 
не хочет он проводить эти новые чест-
ные выборы. А поэтому сознательный 
народ выходил на протестные акции и 
будет выходить. До Победы!

Александр ЕМЕ ОВ.
Брест.

Паважаная Галіна 
Іванаўна!

Зусім нядаўна адбыло-
ся закрытае пасяджэнне 
Пастаяннага савета АБСЕ, 
на якім выступіў спецы-
яльна прызначаны даклад-
чык Вольфганг Бенедэк. 
Яго аргументы і высновы 
фактычна сталі дакумен-
там, які знайшоў шырокую 
падтрымку еўрапейскіх 
палітыкаў.

Уладам Беларусі рэка-
мендуецца адмяніць вынікі 
прэзідэнцкіх выбараў 9 жніўня 
2020 года з-за парушэнняў, 
якія мелі месца на ўсіх эта-
пах, і арганізаваць новы элек-

таральны працэс на падста-
ве міжнародных стандартаў. 
Дзяржавам – членам АБСЕ 
прапанавана не прызнаваць 
легітымнасць цяперашняй 
улады ў Беларусі. Звяртаецца 
ўвага на тое, што падчас 
выбараў і потым сілы бяспекі 
нашай краіны “здзяйснялі 
масавыя і сістэматычныя 
парушэнні правоў чалавека ў 
адказ на мірныя дэманстрацыі 
і пратэсты”.

У дакуменце таксама 
адзначаецца, што ў Беларусі 
сродкі масавай інфармацыі 
падвяргаюцца масіраваным 
нападам і не гарантуецца 
бяспека журналістаў.

Бог тебе судья,   
 Антон…

Прочитал на одном из сайтов высказывание чемпиона 
по фристайлу Олимпиады в Сочи Антона Кушнира. Он 
подписался под письмом провластных спортсменов и 
как бы в оправдание этого заявил (цитирую): «Всю свою 
жизнь я в спорте. Не могу сказать, что разбираюсь в 
политике. Однако я осуществил свою мечту – завоевал 
золотую олимпийскую медаль, и, конечно, в моей под-
готовке есть заслуга нашей страны. В Беларуси внима-
тельно относятся к спортсменам и поддерживают их. К 
счастью, мне удалось выступить на Олимпийских играх, 
но спортсмены старшего поколения хорошо помнят 1980-
е, когда была иная ситуация, не у всех получилось принять 
участие в главных стартах четырехлетия по независи-
мым от них причинам. У атлета нельзя отобрать мечту 
выступить на играх…»

Что можно в ответ сказать Антону? Не нужно, парень, 
уходить от главного. Более тысячи твоих коллег-спортсме-
нов выступили с протестным письмом не потому, что у них 
какая-то обида на страну, а потому, что они, как и миллионы 
других людей, не могут смириться с той подлостью, на кото-
рую пошли высокопоставленные чиновники, фальсифици-
руя результаты голосования избирателей на президентских 
выборах. Ты, Антон, об это не знаешь? Думаю, что знаешь. 
Так не нужно уходить от главного, от того, что твоих поря-
дочных собратьев по спорту как раз и встревожило. И тебе, 
на добрый лад, к ним надо было присоединиться. Именно 
такую, честную и принципиальную, позицию избрали глав-
ный тренер Николай Казеко, члены команды Анна Гуськова, 
Александра Романовская, Дмитрий Дащинский и многие-
многие другие. Ты же поставил свою подпись фактически 
под письмом, написанным под диктовку тех же чиновни-
ков, которые совершили большое преступление перед всем 
обществом и страной. Что ж, Бог тебе судья!

Сергей Е ОРИНЧИК, л битель спорта.

Каждый день нам, право-
защитникам, звонят друзья, 
знакомые и незнакомые люди 
по вопросам оказания право-
вой помощи. Абсолютное 
большинство обращений свя-
зано с незаконными действия-
ми тех, кто, казалось бы, дол-
жен стоять на страже закона. 
К сожалению, этого не проис-
ходит. Тысячи и тысячи фак-
тов свидетельствуют о том, 
что в последние три-четыре 
месяца огромному количеству 
людей пришлось пройти через 
пытки, унижения, оскорбле-
ния, физическое насилие. И, 
как ни печально, вместо того 
чтобы поставить беззаконию 
заслон, власти возбудили более 
900 уголовных дел против тех, 
кто требует восстановления 
справедливости. Если конкре-
тизировать суть конфликта, 
общество требует аннулирова-
ния результатов выборов, кото-
рые были почти повсеместно 
сфальсифицированы, а власти 
«шьют» активным участникам 
протестов уголовку.

Можно ли спокойно вос-
принимать все то, что творит-
ся в родной Беларуси? Конечно 

же, нет. Крайне возмущает 
то, что более четырех тысяч 
граждан подали заявления в 
связи с пытками и причине-
нием вреда здоровью, а след-
ственные органы не предпри-
нимают активных действий 
по возбуждению уголовных 
дел против тех силовиков, 
которые пошли на явные пре-
ступления. Наоборот, устроен 
самый настоящий судебный 
конвейер по наказанию, пря-
мо скажу, невинных людей.

Аресты, избиения, тюрь-
мы – это позор на весь мир 
для белорусских властей! В 
условиях репрессий всем нам, 
борющимся за справедливость, 
важно проявить не только 
мужество, но и выдержку, дей-
ствовать строго в правовом 
поле. Я уверен: победа будет за 
народом, который хочет жить 
в свободной стране, а не под 
диктатурой!

Олег ВОЛЧЕК, 
руководитель 

правоза итного центра  
Правовая помо ь 

населени  
зарегистрированного  

в г.Киеве, Украина .

СКАЗАНА!

Андрэй САННІКАЎ, экс-кандыдат у прэзідэнты Рэспублікі Беларусь  
у 2010 годзе, былы намеснік міністра замежных спраў:

– Я лічу, што Раман Бандарэнка, светлая памяць яму,  
гэта наш Палах, бо ён свядома ішоў, ведаючы, што яго 

могуць забіць. «Я выходжу!» – гэта ён сказаў для ўсіх нас.
Ян Палах нарадзіўся 11 жніўня 1948 

года. Вучыўся на філасофскім факультэ-
це Карлавага ўніверсітэта ў Празе.

16 студзеня 1969 года здзейсніў сама-
спаленне на Вацлаўскай плошчы ў знак 
пратэсту супраць акупацыі Чэхаславакіі 
войскамі Савецкага Саюза і іншых краін 
Варшаўскага дагавора.

У яго партфелі былі знойдзены лісты, 
якія тлумачылі яго ўчынак, а таксама 
сведчылі пра існаванне арганізацыі 
маладых людзей, якія збіраліся такой 
формай самаахвяравання пратэставаць 
супраць замежнага ваеннага ўмяшання ў 
справы роднай краіны.

У 1991 годзе Ян Палах быў пасмя-
ротна ўзнагароджаны чэшскім ордэ-
нам Томаша Гарыга Масарыка першай 
ступені.Ян Палах.

Раман  
Бандарэнка.
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Решением суда от 22 ноября 1996 
года слушание было отложено. 23 ноя-
бря, а затем и 26-го некоторые депута-
ты настаивали на рассмотрении дела по 
существу. Но суд 26 ноября решил дело 
о нарушении Президентом Республики 
Беларусь Лукашенко Александром 
Григорьевичем Конституции Республики 
Беларусь прекратить.

Состоялось последнее заседание сес-
сии Верховного Совета 13-го созыва. 
Началось оно в 10 часов утра 22 ноя-
бря 1996 года. Зарегистрировались 165 
депутатов. Предложенный депутатами 
проект постановления одобрял приня-
тое Соглашение, но вопрос о создании 
Конституционного собрания предлага-
лось решить после референдума в уста-
новленном законом порядке.

Постановление принималось по 
пунктам. Все четыре пункта были при-
няты. В это постановление Виктор 
Гончар включил предложение, которое 
давало возможность маневра и какой-
то, по его мнению, шанс Верховному 
Совету. Речь шла о пунктах поста-
новления, которые предписывали 
парламентской комиссии по законо-
дательству разработать проект зако-
на о Конституционном собрании и в 
установленном порядке вынести его 
на рассмотрение депутатов Верховного 
Совета. Когда эти пункты были при-
няты, Виктор не удержался и от радо-
сти всплеснул руками. Это заметили 
Коноплев и его товарищи. Начались 
их переговоры по телефону, видимо, с 
президентом. И когда на голосование 
поставили вопрос о принятии в целом, 
фракция «Согласие» дружно проголо-
совала против этого постановления. 
Из 165 зарегистрированных депутатов 
в голосовании приняли участие 116. За 
предложенное решение проголосовали 
83. Голосовал против него и я, так как 
считал его незаконным, нарушающим 
Конституцию страны.

Напомню, что пропрезидентская 
фракция «Согласие» насчитывала 57 
депутатов. Она и решила исход голосо-
вания в пользу президента, сорвав при-
нятие хоть какого-либо компромиссного 
решения. Так хотелось людям бескон-
трольной власти.

На такую мелочь, как решение 
Конституционного суда о придании 
решению референдума по вопросу 
внесения изменений и дополнений в 
Конституцию консультационного харак-
тера, никто в президентской команде 
уже внимания не обращал.

Не дожидаясь официальных резуль-
татов голосования на референдуме, 
группа депутатов Верховного Совета 
в количестве 111 человек собралась в 
здании Белорусского союза молодежи, 
где провела свое заседание. Вел заседа-
ние заместитель председателя Малумов. 
Проводили заседание тайно под усилен-
ной охраной. Назвали себя Верховным 
Советом и приняли закон «О республи-
канском референдуме 24 ноября 1996 
года в Республике Беларусь», подтвер-
див, что 24 ноября в Беларуси состоялся 
обязательный республиканский рефе-
рендум по проекту изменения и допол-
нений Конституции страны.

После этого эти же люди при-
няли «закон» о прекращении в 
Конституционном суде производства 
по делу о нарушении президентом 
Конституции, хотя по закону могли ото-
звать свои подписи только сами депу-
таты.

Ну а 27 ноября 1996 года президент 
подписал закон «О прекращении полно-
мочий Верховного Совета Республики 
Беларусь 13-го созыва». Этот закон был 
принят теми же депутатами в здании 
Белорусского союза молодежи.

В тот же день президент подпи-
сал указ «Об одобрении списка депу-
татов Верховного Совета Республики 
Беларусь, включаемых в состав Палаты 
представителей Национального собра-
ния Республики Беларусь». Этот список 
состоял из 110 штрейкбрехеров – депу-
татов, активно помогавших Лукашенко 
узурпировать власть.

Начиная с 22 ноября я потихоньку 
забирал свои личные вещи, в основном 
литературу, из кабинета. Никому не нуж-
ны были наши наработки по экономике. 
Никому не нужен был и я как человек, 
как специалист, как менеджер высшего 
звена, получивший хорошую подготовку 
и имеющий огромный успешный опыт 
работы в рыночных условиях. Опыт, 
который к тому времени был у немногих 
в республике.

27 ноября были отключены все теле-
фоны в кабинетах Верховного Совета. 
Шел дождь со снегом. Слякотная мер-
зопакостная погода и такое же настро-
ение. Я понимал, что дороги обратно в 
«Амкодор» нет. Было уже ясно, что, если 
я вернусь, фирму просто уничтожат, 
а заодно будут исковерканы и судьбы 
многих хороших специалистов и людей 
только за то, что они работали вместе со 

мной. Такие примеры уже были.
Под флагом борьбы с мафиозными 

кланами уничтожались наиболее успеш-
ные частные фирмы. А «Амкодор» к 
тому времени вообще не имел доли госу-
дарства в уставном капитале. Это уже 
было частное многопрофильное маши-
ностроительное объединение. За многие 
годы впервые замолкли мои телефоны. 
Было такое ощущение, что вокруг меня 
пустота.

В начале 1990-х годов казалось, что 
все репрессии против думающей части 
народа в далеком прошлом и возврата к 
тем временам больше не будет. Развитие 
общества, как нас учили, идет по спира-
ли. И вот снова начали уничтожать, пока 
только морально, наиболее деятельную 
и образованную часть народа. Перед гла-
зами стояли коллеги-депутаты, отстаи-
вающие демократический путь развития 
страны. Как резко отличались они от 
другой половины депутатов, для кото-
рых личное благополучие было дороже 
благополучия народа, которые хотели 
заставлять, судить и сажать в тюрьмы. 
И неудивительно, что именно последние 
получили поддержку люмпена – мало-
образованной, деградирующей части 
общества.

Если видишь человекообразное 
существо, справляющее малую нужду в 
подъезде, можно не сомневаться – это 
электорат власти. Они такие же, как и 
те, кто к власти пришел, тоже хотели 
бы унизить и растоптать всех, кто не 
мочится вместе с ними в подъездах, не 
царапает стены, не ломает лифты, не 
матерится, не пьет по утрам. Что же 
мы за народ, который последовательно 
уничтожает своих наиболее образован-
ных и успешных детей? В очередной 
раз отобрать и разделить. Два разных 
мира. Доживет ли наше поколение до 
тех времен, когда страной будут управ-
лять цивилизованные, образованные 
люди, когда большинство народа будет 
делать осознанный выбор руководите-
лей и научится отстаивать свой выбор. 
Когда-нибудь так будет, если мы хотим 
сохраниться как народ, или мы уйдем 
в вечность, уступив землю, на кото-
рой живем, другим, более развитым 
и активным народам. Я верю, что 
Верховный Совет Республики Беларусь 
13-го созыва войдет в историю как 
первый парламент пробудившейся 
страны, противостоявший реставра-
ции неокоммунизма.

Распутье
Впервые я не знал, что делать. 

Позвонил В.В.Радкевич, сказал, что готов 
выполнить свое обязательство и уйти 
на другую работу, освободив мне долж-
ность председателя Наблюдательного 
совета ОАО «Амкодор». Я поблагодарил 
Владимира Валерьяновича и ответил, 
что не сомневался в его порядочности, 
но от предложения отказался, пожелав 
«Амкодору» быстрее справиться со все-
ми своими проблемами.

Выехал в Москву, в концерн 
«Стройдормаш». Поговорил с пре-
зидентом концерна А.П.Таракиным и 
генеральным директором М.В.Струком. 
Они предложили мне работу в кон-
церне в качестве заместителем гене-
рального директора. Но Москва мне 
как город для жизни не нравится. Там 
вечная суета, люди постоянно куда-
то бегут, толкаются. Москву я назы-
вал «кошкиным домом». Поблагодарив 
А.П.Таракина и М.В.Струка, от пред-
ложения отказался. Они в свою оче-
редь пообещали любую помощь, если я 
обращусь за ней, и заверили меня, что 
переговорят с директорами нескольких 
предприятий в России на предмет мое-
го трудоустройства.

Первым откликнулся председатель 
Совета директоров Ржевского заво-
да башенных кранов В.Т.Степанченко 
– мой бывший наставник. Он пригла-
сил меня в Ржев, вместе с генеральным 
директором В.Н.Мургой радушно при-
нял меня. Завод в то время был в очень 
сложном положении. Кредиторская 

задолженность достигала двухгодичного 
объема производства. Заказов на башен-
ные краны практически не было, но 
завод был в очень хорошем состоянии 
– с новым оборудованием. Был коллек-
тив, который хотел работать и зараба-
тывать. Предложили четырехкомнатную 
квартиру и любую работу на выбор – от 
создания собственного предприятия до 
заместителя генерального директора, а 
в перспективе – генерального директо-
ра после скорого ухода Степанченко на 
пенсию.

Позвонил директор Балашихинского 
кранового завода Г.А.Развалов. 
Предложил организовать на площадях 
его завода предприятие и работать там.

Позже по рекомендации Таракина 
мне предложили возглавить Липецкий 
тракторный завод с фантастической по 
тем временам зарплатой в 7 тысяч дол-
ларов США в месяц.

Возможности трудоустройства в 
России были, но я все же не отважил-
ся ими воспользоваться. Трудно менять 
среду обитания, образ жизни, если тебе 
под 50 лет. Кроме того, мы все были 
уверены, что режим более 5 лет не про-
тянет.

Было еще одно предложение (уже от 
отдельных специалистов «Амкодора»): 
создать с нуля клон «Амкодора» – ком-
панию по производству строительной и 
дорожной техники. Генеральный дирек-
тор ПО «Минскжелезобетон», ныне 
покойный, предложил в уставный фонд 
нового предприятия пустующий произ-
водственный корпус.

В проекте согласилась участвовать 
группа конструкторов «Амкодора», 
отдельные менеджеры. Сделали вариант 
планировки, подобрали машину, произ-
водить которую намеревались в первую 
очередь. Ребята предложили для раз-
работки и последующего производства 
целую гамму абсолютно новых перспек-
тивных машин, в том числе машину для 
укладки под землей трубопроводов.

Остановил этот полет фантазий 
Михаил Николаевич Чигирь, бывший 
премьер, который сказал мне: «Вася, 
у тебя, что, мало было этих заводов? 
Неужели ты не понимаешь, что этот 
завод у тебя отберут так же, как и 
«Амкодор»? Или ты думаешь, что будет 
по-другому?» Я осознал, что по-другому 
уже не будет.

Постепенно вызревала идея соз-
дать и возглавить один из экономиче-
ских центров оппозиции и подготовить 
к очередным президентским выборам 
законопроекты и программы преоб-
разования экономики, попутно зани-
маясь экономическим просвещением 
народа. Павел Данейко даже подсказал 
название – общественное объединение 
«Ассоциация содействия экономическо-
му развитию». В проекте согласились 
участвовать в качестве заместителей 
руководителя депутаты Верховного 
Совета 13-го созыва Г.В.Тереня и 
В.Л.Беляков. Начали искать помещение 
под офис. Везде все государственное, 
все боятся сдавать помещения извест-
ным оппозиционным депутатам. Сняли 
квартиру. Через две недели появился 
милиционер. Заявил, что мы нарушаем 
закон, используя квартиру не по назна-
чению. Мы поняли, что за нами ведется 
банальная слежка, нужно все же искать 
офисное помещение.

Тогда я поехал в Управление делами 
президента, которое распоряжалось к 
тому времени всеми государственными 
административными зданиями города. 
И, к моему удивлению, нам предложи-
ли вариант по ул.Либкнехта. Очевидно, 
прямого запрета к ним не поступало, 
поэтому с нами, к удовлетворению обе-
их сторон, заключили договор. Так у 
нас появился офис. Правда, помещение 
требовало ремонта. Обратился за помо-
щью к другу, совладельцу частной стро-
ительной фирмы. Прислали двух чело-
век, которые за день привели помещение 
в порядок. Аналогичным образом наши 
друзья оснастили офис оргтехникой, 
мебелью, связью. 

(Продолжение на 6-й стр.)

У СОСЕ Ей

В.В.Андриевич и 
В.М. лындиков.  г.

 мЕмУАРыИ  НРАвы

Как распознать 
дефицит 

витамина D
Известно, что при дефи-

ците витамина D наблюда-
ется остеомаляция – раз-
мягчение костной ткани 
вследствие недостаточной 
минерализации. Это грозит 
переломами. Российские 
врачи рассказали, как рас-
познать скрыто развиваю-
щийся дефицит.

При нехватке витамина 
D человек может жаловать-
ся на ноющую боль, осо-
бенно при надавливании на 
кости, в районе поясницы, 
таза, ребер. Дискомфорт 
усиливается в ночное вре-
мя. Также есть свидетель-
ства того, что при дефиците 
витамина отмечаются боли 
в мышцах (без физиче-
ских нагрузок), депрессия, 
постоянное чувство устало-
сти.

У людей с нехваткой 
витамина D достаточно 
часто развиваются инфек-
ционные заболевания вроде 
гриппа. Медики категори-
чески против самостоятель-
ного приема БАДов с высо-
кой концентрацией витами-
на D. Назначение препара-
тов возможно только после 
консультации со специали-
стом. Врачи советуют полу-
чать витамин D из продук-
тов питания (куриные яйца, 
сыр, жирная рыба, печень 
трески) и во время прогу-
лок на солнце.

Сколько денег европейцы 
хотят получать даром?

Инспекторы ГИБДД получат приборы для 
мгновенного выявления нетрезвых водителей

Кремль ставит 
перед «Единой 

Россией» задачу 
взять две трети 

мест в новой 
Госдуме

«Единая Россия» наме-
рена сохранить моно-
полию на власть в новом 
составе Государственной 
думы, получив пример-
но столько же мест. Еще 
месяц назад партия назы-
вала это «сложно реализу-
емым сценарием», так как 
ее поддерживают менее тре-
ти избирателей. Но теперь 
это стало установкой от 
Администрации прези-
дента. В Кремле считают, 
что единороссы должны 
таким образом продемон-
стрировать высокий уро-
вень поддержки Владимира 
Путина и российской вла-
сти Вашингтону да и всему 
миру.

Новые установки 
по подготовке к выбо-
рам в Госдуму в 2021 году 
были озвучены на закры-
той встрече чиновников 
Администрации президен-
та и руководства партии с 
пятьюдесятью депутатами 
Госдумы, которые, как пла-
нируется, должны остаться 
и в новом составе парла-
мента.

Женщина, сбросившая  
68 килограммов, раскрыла секрет 

похудения

О введении безусловно-
го базового дохода в стра-
нах Европейского Союза 
дискутируют уже давно. 
Сторонники регулярной 
выплаты государством фик-
сированной суммы денег 
каждому гражданину вне 
зависимости от его уров-
ня дохода и без выполне-
ния им необходимой рабо-
ты говорят о том, что это 
помогло бы сгладить все 
региональные различия 
внутри Евросоюза и усили-
ло бы социальное и эконо-
мическое сотрудничество. 
Возникла даже гражданская 
инициатива, авторы кото-
рой намерены добиться 
того, чтобы Европейская 
комиссия выступила с пред-
ложением введения безус-
ловного базового дохода на 
всей территории ЕС.

Соберут ли 
миллион подписей 

за год?
Если в течение года в 

поддержку инициативы 
удастся собрать 1 миллион 
подписей европейцев и при 
этом их минимально необ-
ходимое количество – 5640 
– будет собрано в семи стра-
нах ЕС, инициативе дадут 
дальнейших ход. На сегод-
ня ее поддержали уже около 
72.000 человек.

Швейцария – первая 
европейская страна, которая 
четыре года назад проголо-
совала по вопросу введе-
ния безусловного базового 
дохода. Для его сторонников 
результат оказался проваль-
ным: на референдуме почти 
77% участников голосова-
ния выступили против этой 
инициативы.

Первой страной, в кото-
рой собрали минимально 
необходимое количество 
подписей за введение без-
условного базового дохо-
да, стала Словения. «Там 
молодая динамичная коман-
да смогла завоевать через 
социальные сети Facebook, 
Twitter, Instagram поддерж-
ку молодежи», – поясняет 

Рональд Блашке, координа-
тор кампании в Германии.

В Польше или на Мальте, 
рассказывает Блашке, не 
видно публичных дебатов 
по поводу введения базово-
го дохода: «Там нет граж-
данского движения и круп-
ных объединений, таких 
как, например, католическое 
Движение работодателей 
у нас в Германии, которые 
занимаются подобными 
темами».

Дискуссия  
о базовом доходе 

во Франции
Во Франции дела сейчас 

обстоят совсем иначе. Там за 
безусловный базовый доход 
выступают самые разные 
группы общества: от пред-
ставителей экологических 
движений до активистов, 
которые борются с бедно-
стью, и либеральных интел-
лектуальных течений, ука-
зывает Блашке в интервью 
DW. Он считает, что при 
президенте Макроне вве-
дение такого дохода невоз-
можно. «Но можно заме-
тить, что дебаты о нем во 
Франции ведутся активнее 
и шире, чем в других стра-
нах», – отмечает эксперт.

Получили, 
расслабились и… 
работают больше

Несмотря на подобного 
рода неудачи, сама идея без-
условного базового дохода 
периодически становится 
объектом дискуссий и экспе-
риментов. Один из послед-
них примеров – Финляндия. 
Там в 2017–2018 годах 2000 
случайно отобранных без-
работных граждан получи-
ли возможность ежемесяч-
но получать от государства 
вместо пособия по безрабо-
тице минимальный базовый 
доход в размере 560 евро 
– без всяких бюрократиче-
ских процедур и преград. 
При этом им было разреше-
но зарабатывать дополни-

тельно к этой сумме столь-
ко, сколько они хотят.

Результаты проведен-
ного вслед за этим иссле-
дования показали, что 
люди, которые получали 
такие выплаты, психоло-
гически чувствовали себя 
лучше, были более счаст-
ливыми и расслабленными. 
Финансовые гарантии, кото-
рые обеспечил им безуслов-
ный базовый доход, предо-
ставили им возможность 
попробовать свои силы в 
новых профессиональных 
проектах без риска стать 
банкротами.

Но, согласно иссле-
дованию, на рынке труда 
Финляндии это никак не 
отразилось. Хотя в среднем 
участники этого проекта 
работали на шесть дней в 
году больше, чем лица, кото-
рые не получали базового 
дохода.

Кто и почему 
против

Противники безусловно-
го базового дохода задаются 
вопросом: как его введение 
отразится на рынке труда, 
не приведет ли это к тому, 
что больше никто не захо-
чет работать? «К тому же 
базовый доход, уменьшит 
давление, связанное с тем, 
что необходимо постоянно 
бороться с массовой безрабо-
тицей», – добавляет поли-
толог Кристоф Буттервеге.

«Если безработный с 
введением базового дохода в 
материальном смысле полу-
чит больше гарантий, чем 
прежде, то проблема его 
социальной вовлеченности в 
жизнь общества останется», 
– подчеркивает политолог.

Как показали результаты 
исследования, проведенно-
го Splendid Research, три из 
четырех немцев хотели бы 
работать и дальше, несмо-
тря на возможность полу-
чать безусловный базовый 
доход. «Скорее, люди хотели 
бы меньше работать, что-
бы посвящать больше вре-
мени семье и хобби», – отме-
чает Рональд Блашке.

СОвЕты

НУ И НУ!

У СОСЕ Ей

31-летняя Натали Варгас из амери-
канского города Лос-Анджелес призна-
лась, что с детства страдала от лишнего 
веса. Виной тому было неправильное 
питание и отсутствие занятий спортом. 

К 28 годам Натали весила 140 килограм-
мов и носила одежду размера 4XL. Врачи 
предупредили ее, что ожирение может 
привести к смертельно опасным болез-
ням, в том числе диабету второго типа.

Варгас испугалась риска преждевре-
менной смерти и начала вести более здо-
ровый образ жизни: следить за питанием 
и дважды в неделю посещать спортзал. 
За полтора года она похудела на 23 кило-
грамма. Однако боли в колене, вызван-
ные лишним весом, не позволяли ей пол-
ноценно заниматься спортом.

Врачи предложили Варгас два вариан-
та: либо перенести операцию на колене, 
либо прибегнуть к бариатрии – хирур-
гическому способу решения проблемы 
лишнего веса. Американка согласилась 
на рукавную гастропластику. 6 сентября 
прошлого года была проведена операция, 
в результате чего объем желудка Натали 
сократился на 80 процентов.

Теперь американка потребляет вместо 
3000 калорий в день всего 1200 калорий. 
После операции она похудела еще на 45 
килограммов и избавилась от проблем с 
коленом. Кроме того, она полюбила про-
бежки вдоль берега моря. «Раньше я нена-
видела тренировки на свежем воздухе, а 
теперь с нетерпением жду каждого следу-
ющего занятия», – подчеркивает Натали.

Российские автоинспекто-
ры в скором времени полу-
чат новые приборы для про-
верки водителей на трезвость. 
Об этом сообщил начальник 
ГУОБДД МВД России Михаил 
Черников.

«Это не алкотестер – это 
средство индикации, это воз-
можность установления упо-
требления не только спирт-
ных напитков, но и потребле-
ния наркотических веществ. 
И это поможет ограничивать 

дорожное движение. Такие про-
верки должны быть внедрены», 
– приводит слова Черникова 
РИА «Новости».

Он добавил, что новые 
индикаторы позволят 
инспекторам практически 
мгновенно понять, употре-
блял ли водитель алкоголь, 
наркотики или психотроп-
ные препараты. Часть таких 
приборов определяет нали-
чие запрещенных веществ в 
слюне, часть – в выдыхаемом 

воздухе. «Мы уже презенто-
вали два средства индика-
ции, которые позволяют по 
слюне находить наркотиче-
ское вещество», – напомнил 
Черников. Один из индика-
торов определяет наличие в 
организме наркотиков за 15 
секунд. По словам Черникова, 
это позволит сотрудникам 
ГИБДД «вычленить употре-
блявших из транспортного 
потока» и отправить их на 
медосвидетельствование.
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(Продолжение. Начало на 5-й стр.)
Кто чем мог, тем и помог. Я пред-

ставил, как сложно начинать какое-то 
дело, если не имеешь хорошего круга 
знакомых, более или менее состоятель-
ных друзей.

Определили круг своей деятельно-
сти. В первую очередь решили вести 
пропаганду рыночных идей в СМИ, 
показывать на страницах газет реаль-
ную ситуацию в экономике, так как госу-
дарственные СМИ говорили только об 
успехах, в то время как ситуация в эко-
номике была просто страшной. Начали 
консалтинговую деятельность, чтобы 
хоть что-нибудь зарабатывать. Вторым 
направлением выбрали организацию 
экономических семинаров для руководи-
телей и главных экономистов предпри-
ятий. Разработали курс лекций, подо-
брали ведущих специалистов. 

Приведу текст одной из моих 
статей, опубликованной в газете 
“Народная Воля” в августе 1999 года.

Есть ли шанс  
выжить  

у предприятий?
Вспоминаю эпизод десятилет-

ней давности во время обучения в 
Германии. Президент одной машино-
строительной компании этой стра-
ны рассказывал об «ужасном», по его 
словам, случае, когда резко изменился 
курс немецкой марки по отношению 
к валюте торгового партнера. Резко 
в его понимании – всего на несколь-
ко процентов. Он говорил о «прямых» 
потерях, которые при этом понесла 
его компания, о мерах, которые следо-
вало бы предпринять в этом случае. 
Для группы слушателей, директоров 
советских предприятий, это было тог-
да абсолютно новым и непонятным. 
Какой курс, какая девальвация, почему 
при этом неизбежны потери? Мы не 
могли представить, что всего через 5–6 
лет придется со всем этим столкнуть-
ся. Причем в нашей действительности 
это не несколько процентов роста кур-
са по отношению к валюте торгового 
партнера. Это сотни и тысячи про-
центов инфляции в год. Это случаи 
обвальной девальвации, когда рубль в 
одночасье дешевеет в несколько раз. 
Дожили и до пяти различных курсов 
белорусского рубля по отношению к дру-
гим валютам. Такого немецкие препо-
даватели в своей практике не знали. Не 
знали и мы, что скоро у нас это станет 
реальностью. Узнали и пожалели, что 
люди, «экономисты от земли», которые 
взялись управлять страной, к сожале-
нию, учились только в Горецкой сельхо-
закадемии, кузнице кадров для деградиру-
ющей колхозно-совхозной системы. И их 
представление об экономике находится 
на уровне представлений пьяного трак-
ториста, который возомнил себя летчи-
ком-испытателем. Пришлось советским 
директорам-белорусам учиться жить и 
выживать при инфляции и девальвации, 
при 5 валютных курсах, когда продать 
валюту надо по курсу 250.000 руб. за 
доллар, а купить тот же доллар за 
500.000 рублей. При этом и зарпла-
ту надо выплачивать, и оборудование 
менять. Естественно, сделать это 
смогли немногие, и советских директо-
ров уже почти не осталось.

В 1994–1995 гг. курсу приказали 

стоять, а инфляции стоять не при-
казали. В итоге разорили лучшие пред-
приятия страны, оставили их без обо-
ротных средств, впервые возник кризис 
неплатежей. Почти 5 лет директо-
ра предприятий приспосабливаются к 
выживанию в условиях неплатежей.

Но белорусская действительность 
постоянно ставит перед ними все 
более сложные задачи. Как известно, 
наше государство активно регулирует 
экономические отношения. Настолько 
активно, что множество указов, декре-
тов, законов нередко противоречат 
друг другу. Делать прогнозы при этом 
специалистам, в том числе директо-
рам, невозможно, потому что прини-
маемые властью решения просто не 
могли прийти в голову профессиональ-
ным экономистам и хозяйственникам.

Проанализируем, к примеру, влияние 
валютной политики, проводимой госу-
дарством, на эффективность работы 
предприятий. Представим себе, что 
предприятие продает все, что произ-
водит, за рубеж. В месяц, к примеру, на 
10.000 долл. США. Его обязывают 30% 
выручки, то есть 3000 долл., продать 
по курсу национального банка. Для 
удобства восприятия возьмем близкую 
к действительности цифру: 250.000 
руб. за 1 доллар (официальный курс 
на 15.08.99 – 274.000 руб. за 1 доллар). 
В то же время предприятие могло бы 
продать эти 3 тыс. долл. по рыночному 
курсу безналичной валюты за 500.000 
руб. за один доллар (на 15.08.99 этот 
курс равен 540.000 руб.). В первом слу-
чае предприятие выручило бы 750 млн 
руб., во втором – 1,5 млрд руб. (разница 
750 млн руб.). По существу государство 
изъяло у предприятия 750 млн руб., 
которые могло бы изъять и другим спо-
собом – через введение налога с выручки 
в размере 15%. Так, собственно, и про-
исходит. Это дополнительный налог 
с выручки в размере 15%. Оставшиеся 
7 тыс. долл. предприятие может про-
дать по реальному курсу. Но разницу 
между официальным и реальным кур-
сами государство считает прибылью. 
Прибыль облагается налогом в размере 
20%.

В нашем случае налог будет равен 
[(10.000 – 3000) x 500.000 – (10.000 – 
3000) х 250.000] х 20 : 100 = (3.500.000.000 
– 175.000.000) х 0,2 = 1.750.000.000 х 
0,2 = 350.000.000 руб., или 700 долл. 
США. В процентах к выручке это 
будет 7,0%. Прибавим 7% к тем 15%, 
что уже есть от обязательной прода-
жи валюты, получим дополнительный 
налог на предприятие, продающее всю 
продукцию на экспорт, в размере 22% 
к выручке. Не к прибыли, ее может и не 
быть, а к выручке. Выдержать такой 
дополнительный налог к уже существу-
ющим налогам невозможно. И чем более 
успешно работает предприятие на экс-
порт, тем больше у него потерь.

Нереальный курс валют порож-
дает еще одно важное препятствие 
для предприятий-экспортеров. Оно 
вынуждено завышать цену, пере-
водя цену в белорусских рублях на 
валюту по завышенному вдвое курсу. 
Предположим, предприятие выпуска-
ет изделие Х по цене 100 млн руб., 
или 200 долл. США. При заключении 
контракта с иностранным партнером 
предприятие вынуждено ставить цену 
изделия Х в размере 400 долл. США 
(100.000.000 : 250.000). Абсурд. Но когда 

узаконен один абсурд, он нагроможда-
ет целую систему абсурдных решений. 
Искусственно завышаются бартерные 
цены – «растет» экспорт-импорт в 
долларах США. Искусственно завыша-
ем стоимость экспорта и импорта 
– платим еще и завышенную пошлину. 
Чтобы каким-то образом не доводить 
абсурд до полного абсурда, государство 
пытается всеми способами не допу-
стить роста цен в белорусских рублях. 
С этой целью вводятся ограничения 
цен, рентабельности, не производит-
ся переоценка основных фондов, с тем 
чтобы уменьшить размер аморти-
зационных отчислений, а значит, и 
цены. Для читателя, не знакомого с 
экономикой, поясню, что амортизация 
– постоянное перенесение стоимости 
основных фондов по мере их износа на 
производимый с их помощью продукт. 
Если, скажем, за 5 лет станок стои-
мостью 1000 долл. будет полностью 
изношен (амортизация 20% в год), то 
эти 1000 долл. должны быть включены 
в стоимость изделий, которые произ-
ведены на этом станке за 5 лет. Если 
в результате инфляции станок стои-
мостью тех же 1000 долл. США стал 
стоить по бухгалтерскому учету 500 
тыс. руб. вместо 500 млн., то за день-
ги от амортизации станка, а именно: 
500.000 х 0,2 х 5 = 500.000 руб., можно 
купить только пару гаек, а не ста-
нок. Дело дошло до того, что огромные 
заводы стоят сейчас столько, сколько 
несколько квартир. Основные фонды не 
восстанавливаются, а только изнаши-
ваются. Мы интенсивно проедаем то, 
что создали предыдущие поколения.

Предприятия вынуждены покупать 
сырье, материалы, комплектующие по 
реальному, а не официальному курсу, 
по реальному курсу приходится поку-
пать валюту на текущую производ-
ственную деятельность: командиров-
ки, оплату всяких поборов за проезд 
через границы. Для многих это стало 
уже проблемой. Сворачивается хозяй-
ственная деятельность, предприятия 
теряют рынки за рубежом, отдельные 
теряют их безвозвратно.

Чтобы как-то свести концы с кон-
цами, предприятия начали просто 
обмениваться товарами, готовыми 
изделиями на комплектующие, сырье, 
материалы. Или, говоря другим языком, 
вместо товарно-денежных отношений 
перешли на бартерный обмен. Для мно-
гих бартер – это был последний шанс 
как-то удержаться на плаву. И, даже 
несмотря на то, что шанс этот суще-
ствовал до 1 июня т.г., кредиторская 
задолженность (долги) предприятий 
только в текущем году выросла с 222,9 
трлн на 1 января т.г. до 481,7 трлн 
руб. на 1 июля т.г. и превысила при 
этом дебиторскую задолженность на 
165,5 трлн руб., или 52,3%. Для справ-
ки: среднемесячный объем промышлен-
ного производства в первом полугодии 
– 211,7 трлн рублей. Экспорт при этом 
в текущем году сократился почти 
на 22%, а импорт – на 34,1%. 25% 
предприятий снизили за 1-е полугодие 
объемы производства. Доля бартера, 
как и долги предприятий, растут из 
года в год. При этом трудно говорить 
о развитии предприятия, об уплате 
налогов, так как денег-то нет. Правда, 
печатали новые, но их все равно скоро 
становилось мало.

(Продолжение следует.)

Василий ШЛЫНДИКОВ
 мЕмУАРы Бл
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Што і казаць, мільёны сумленных людзей хвалююць драматыч-
ныя падзеі, якія вось ужо каторы месяц адбываюцца ў нашай роднай 
Беларусі. А што ж дэпутаты парламента? Па-першае, не так проста 
з імі звязацца. Вось наш палітычны аглядальнік Аляксандр Фядута 
два дні згубіў на тое, каб датэлефанавацца хоць да аднаго з іх, – 
безвынікова. Быццам яны сышлі ў падполле.

І ўсё ж іншым журналістам “Народнай Волі” ўдалося “адлавіць” 
некалькіх дэпутатаў. З іх адказамі на надзвычай важнае пытанне 
“Чаму маўчыце?..” вы, шаноўныя чытачы, ужо азнаёміліся. Звярніце 
ўвагу на словы Генадзя Давыдзькі, які ў Палаце прадстаўнікоў узна-
чальвае Пастаянную камісію па правах чалавека, нацыянальных 
адносінах і сродках масавай інфармацыі: “Што тычыцца надзвы-
чайнай сесіі і разгляду на ёй пытання аб тэроры ў адносінах да 
ўлады, беларускага народа і канкрэтных дэпутатаў, то гэта працэс 
крымінальны. Крымінальныя справы ўзбуджаны, і ўсё ідзе ў прававым 
рэчышчы”. Паводле Давыдзькі, у краіне развязаны тэрор супраць 
улады. Скажыце, калі ласка, пра які тэрор і супраць якой улады 
вы, Генадзь Браніслававіч, ведзяце размову? Не будзьце цынікам! 
Наадварот, улада развязала тэрор супраць народа. І распачаўся ён 
яшчэ задоўга да выбараў. Як можна было не дапусціць да ўдзелу ў 
важнейшай палітычнай кампаніі таго ж Віктара Бабарыку, у пад-

трымку якога было сабрана подпісаў у некалькі разоў больш, чым 
патрабавалася паводле заканадаўства? А як наогул былі праведзены 
выбары? Вам, спадар Давыдзька, не вядома, як ствараліся ўчастковыя 
і рэгіянальныя камісіі? Можа, вы не ведаеце, чаму большасць іх не 
вывесіла вечарам 9 жніўня выніковыя пратаколы? Ці трэба вам тлу-
мачыць, чаму пасля гэтага народ выйшаў на вуліцы і вось ужо чац-
вёрты месяц змагаецца за свае галасы, за праўду, за справядлівасць? 
А вы талдычыце пра нейкі тэрор супраць улады… Льецца кроў, кале-
чацца сумленныя людзі, а вы, спадар Давыдзька, маўчыце…

Так, “Народнай Волі” і яе чытачам вядома і пазіцыя Ліліі Ананіч. 
Няма сэнсу ў прынцыпе гаварыць пра гэту “народную абранніцу” – 
хто не ведае яе службовую біяграфію, яе “заслугі”!..

Бокам абышоў вострае пытанне газеты Андрэй Савіных. Хоць 
як былы дыпламат ён павінен ведаць, што калі б такая сітуацыя, 
як у нас, склалася, напрыклад, у Германіі, то бундэстаг імгненна 
адрэагаваў бы самым прынцыповым чынам.

Не будзем каментаваць выказванні іншых так званых дэпутатаў. 
Іх пазіцыя, іх адказы сведчаць пра адно: на жаль, на сённяшні дзень 
няма ў Беларусі незалежнага ад выканаўчай улады парламента. Але 
будзе. Недарэмна тысячы і тысячы людзей вось ужо чацвёрты месяц 
змагаюцца за шчаслівую будучыню краіны.

«Народная Воля» не жалует авторов, 
которые не называют свою фамилию, скры-
вают адресные реквизиты. Но в данном 
случае решено поступиться редакционны-
ми принципами и напечатать письмо, под 
которым стоит подпись: «неравнодушный 
гражданин Республики Беларусь». Его содер-
жание полностью соответствует поста-
новке вопроса, вынесенного в блиц-интервью.

Скажите свое 
решающее слово, 

депутаты!
Парламент – высший представительный 

и законодательный орган в государствах с 
разделением властей. Такая форма существу-
ет с незапамятных времен. Всегда и во всех 
странах парламентарии принимали самое 
активное участие в судьбах своих государств, 
народов.

Мы помним, как в нашей родной Беларуси в 
1990-е годы зажигали своими речами Верховный 
Совет Зенон Позняк, Виктор Гончар, Геннадий 

Карпенко и многие другие депутаты, как нас воо-
душевляли их выступления, как мы их обсужда-
ли и ждали перемен.

А что сейчас случилось с нашим 
Национальным собранием? Беларусь на грани 
катастрофы, раскола общества, мирных про-
тестующих на улицах избивают, арестовывают, 
страшно из дома выходить, так как в любой 
момент можешь оказаться не в то время и не в 
том месте, можешь ни за что получить дубин-
ками, а потом еще арест или штраф – суды 
штампуют обвинительные приговоры, не раз-
бираясь! Где же наши депутаты? Ведь неоправ-
данное насилие вызовет ответное насилие! 
Ждете, когда Беларусь зальют кровью?

Мне непонятно полное молчание нашего 
парламента, когда все демократические стра-
ны, кроме России, осуждают избиения мир-
ных протестующих в Беларуси, а наши депу-
таты молчат, не говоря ни одного слова про-
тив насилия, молчат как воды в рот набрали. 
С осуждением репрессий со стороны власти 
выступила практически вся интеллигенция: 
артисты, врачи, спортсмены, студенты, препо-

даватели вузов, рабочие заводов, пенсионеры, 
инвалиды и многие другие. А Национальное 
собрание – молчит, словно ничего не видит, 
ничего не знает!

Выдержкой нашего протестующего народа 
можно только восхищаться: где, в какой даже 
самой демократической стране так мирно и 
ненасильственно проходят акции протеста?

В ситуации, когда у протестного движения 
нет явного лидера и А.Лукашенко не знает, с кем 
вести переговоры, самое время Национальному 
собранию выйти из спячки и предложить себя в 
качестве посредника на переговорах!

Поймите: так, как прежде, уже не будет, и 
вы должны быть на стороне тех, кто борется 
за справедливость. Все знают: результаты пре-
зидентских выборов были сфальсифицированы. 
Честные люди будут протестовать до тех пор, 
пока не будут назначены новые, которые долж-
ны пройти демократично, без всяких извраще-
ний. И не ваша ли, депутаты, задача – сказать 
свое решающее слово?

Неравнодушный гра данин  
Республики Беларусь.

Чацвёрты месяц дэмакратычная грамадскасць Беларусі пратэстуе супраць бязмежных 
фальсіфікацый вынікаў галасавання на прэзідэнцкіх выбарах і насілля сілавікоў над мірнымі 

людзьмі. Ускалыхнуўся ўвесь цывілізаваны свет, толькі дэпутаты Нацыянальнага сходу Беларусі 
робяць выгляд, быццам нічога трывожна-драматычнага не адбываецца.

З гэтай нагоды “Народная Воля” вырашыла задаць шэрагу парламентарыяў адно пытанне:

Чаму Вы маўчыце, не разглядаеце 
надзвычай вострую сітуацыю ў краіне  

на пленарным пасяджэнні  
з прыняццем адпаведнага рашэння?

Генадзь ДАВЫДЗЬКА, 
старшыня Пастаяннай 

камісіі па правах чалавека, 
нацыянальных адносінах і 

сродках масавай 
інфармацыі:

– Праца дэпутатаў ідзе па 
плане, у звычайным рэжыме. 
Што тычыцца правядзення 
надзвычайнай сесіі і разгляду 
на ней пытання аб татальным 
тэроры ў адносінах да ўлады, 
беларускага народа і канкрэт-
ных дэпутатаў, то гэта працэс 
крымінальны. Крымінальныя 
справы ўзбуджаны, і ўсё ідзе 
ў прававым рэчышчы. Тым 
не менш на пленарных пасяд-
жэннях, нягледзячы на тое, 
што абмяркоўваюцца зусім 
іншыя законапраекты, дэпу-
таты час ад часу дакладва-
юць сваю грамадзянскую 
пазіцыю. Яны вельмі актыўна 
паводзяць сябе і ў сацсет-
ках, і ў сродках масавай 
інфармацыі. Усе пункты глед-
жання ясныя.

Лілія АНАНІЧ, намеснік 
старшыні Пастаянной 

камісіі па правах чалавека, 
нацыянальных адносінах  

і сродках масавай 
інфармацыі:

– Я не даю інтэрв’ю па 
тэлефоне. У нас сёння з вамі 
няма тэмы для інтэрв’ю. 
Пытанне, якое вы задая-
це, яно не мае для мяне… 
Не, усё важна, канечне, але 
мая пазіцыя як дэпутата вам 
вядомая.

Аляксандр МАСЕЙКАЎ, 
намеснік старшыні 

Пастаяннай камісіі па 
ахове здароўя, фізічнай 

культуры, сямейнай і 
маладзёжнай палітыцы:

– Адказваю на пытанні 
толькі пры асабістай сустрэчы, 
таму пакуль без каментарыяў.

Аляксандр ДАНЧАНКА, 
дэпутат Палаты 
прадстаўнікоў 

Нацыянальнага сходу  
па Гомельскай-

Сяльмашаўскай выбарчай 
акрузе №32, член 

Пастаяннай камісіі па 
нацыянальнай бяспецы:

– У нас ёсць праграма, 
рэгламент працы Палаты, яна 
працуе па гэтых сваіх напрам-
ках. І чаму думаеце, што не 
абмяркоўваем? Кожны дэпу-
тат у сваім рэгіёне вывучае 
гэтыя праблемныя пытанні. 
Натуральна, абмяркоўваем. 
А нейкія рашэнні прымаць 
мы яшчэ не саспелі ды і не 
бачым пытанняў, каб туды 
ўмешвацца. Парламент жа 
ведаеце, для чаго існуе. 
Паглядзіце, што робіцца. 
Замест таго каб займацца пра-
цай, не перашкаджаць адзін 
аднаму, а рабіць хоць штосьці 
на карысць народа, мы выму-
шаны адцягваць увагу на ўсе 
гэтыя беспарадкі.

Разумееце, я тут чалавек 
маленькі, я просты дэпутат. 
Абмяркоўваць, канечне, трэба, 
бо гэта жыццё нашых людзей 
і краіны ў цэлым. Мы можам 

так дагуляцца, што і праца-
ваць не будзе каму. Усё, чаго 
дасягнула старэйшае пакален-
не, мы можам сёння згубіць.

Зараз займаемся вывучэн-
нем усіх гэтых пытанняў. Адны 
крычаць адно, другія – іншае, 
і не зразумела, каго слухаць. 
Патрэбны нейкі механізм, трэ-
ба разабрацца, ад чаго танчыць. 
Трэба паважліва ставіцца адзін 
да аднаго, бо мы – адзін народ.

Іна КРАЧЭК,  
сябра Пастаяннай камісіі 
па працы і сацыяльных 

пытаннях:

– На гэты момант парла-
мент займаецца законамі. У 
камісіі Палаты прадстаўнікоў 
паступаюць надзённыя законы, 
якія праходзяць падрыхтоўку ў 
профільных ведамствах. Наша 
камісія, напрыклад, рыхтавала 
“Закон аб інвалідах”; як вядо-
ма, зараз абмяркоўваецца, 
якім чынам уладальнікі 
аўтатранспартных сродкаў 
павінны плаціць дарожны збор.

Таму ідзе планавая работа. 
Самі па сабе дэпутаты, безумоўна, 
абмяркоўваюць тое, што адбыва-
ецца ў краіне, але ў Авальную 
залу пытанне не выносілася. А 
на бліжэйшым пасяджэнні буд-
зе абмяркоўвацца праграма 
сацыяльна-эканамічнага развіцця 
Беларусі да 2025 года. І гэта такса-
ма вельмі важны дакумент.

Ігар МАРТЫНАЎ,  
намеснік старшыні 
Пастаяннай камісіі  

па нацыянальнай бяспецы:

Праца па абмеркаванні 
сітуацыі ў краіне вядзецца 
пастаянна. Дэпутаты выступа-
юць і ў СМІ, сустракаюцца на 
адпаведных пляцоўках, таму 
пэўны дыялог ідзе.

Акрамя таго, 2 снеж-
ня на пасяджэнні Палаты 
пра дс таўнікоў у ра д 
прадаставіць праграму пра-
цы на наступную пяцігодку. 
Магчыма, пасля таго як прад-
ставяць праграму, можна 
будзе абмяркоўваць тое, што 
адбываецца ў Беларусі, а так-
сама шлях, па якім яна пойдзе 
далей.

Андрэй САВІНЫХ, 
старшыня Пастаяннай 

камісіі па міжнародных 
справах:

– Гэта няпраўда, што дэпу-
таты маўчаць з нагоды той 
сітуацыі, што ёсць у краіне. 
Мы даволі канкрэтна выказалі 
сваю пазіцыю па дадзеным 
пытанні.

Больш за тое – дэпута-
ты бяруць актыўны ўдзел 
падчас сустрэч на дыялога-
вых пляцоўках, якія створа-
ны на тэрыторыі Рэспублікі 
Беларусь.

Мы зыходзім з таго, 
што нашай краіне патрэб-
на палітычная і эканамічная 
мадэрнізацыя. Палітычная 
мадэрнізацыя мае на ўвазе 
змены ў Канстытуцыі. 
Найперш – у частцы раз-
меркавання паўнамоцтваў. 
Неабходна змена мадэлі 
кіравання.

Я думаю, што гэты 
накірунак і ёсць шлях 
правільнага і адэкватнага 
адказу на тыя сацыяльныя 
дыспрапорцыі, якія ўзніклі ў 
краіне.

Апытвалі  
Алена МАЛОЧКА,  

Анатоль ГА О ЧЫЦ, 
Алесь СІВЫ.

А  Р АК ы

КСтАтИ
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Наталля СУСЛАВА, дацэнт:
«Я свой выбар зрабіла»

Пасля маршаў пратэсту дацэнта кафедры рускай і сусветнай літаратуры Гомельскага дзяржаўнага ўніверсітэта імя Францішка Скарыны, кандыдата філалагічных навук  
Наталлю Суславу звольнілі з працы ціха і абачліва – паводле ўласнага жадання. Атрымаўшы 810-рублёвы штраф і двойчы пабываўшы за кратамі ў ізалятары (8 і 10 сутак), 

Наталля Уладзіміраўна сама напісала заяву на звальненне з універсітэта.

«Шахцёр» – чэмпіён!
У мінулыя выхадныя фінішаваў чэмпіянат Беларусі па футболе.

УтБОл

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
Шахцёр 30 17 8 5 57–21 59
БАТЭ 30 17 7 6 65–32 58
Тарпеда-БелАЗ 30 16 8 6 55–37 56
Дынама (Бр) 30 17 3 10 63–40 54
Нёман 30 16 5 9 41–29 53
Дынама (Мн) 30 16 4 10 38–25 52
Іслач 30 13 6 11 47–46 45
Рух 30 11 11 8 57–38 44
Славія 30 10 9 11 41–49 39
Энергетык-БДУ 30 11 5 14 43–46 38
Мінск 30 11 5 14 45–57 38
Віцебск 30 8 12 10 30–38 36
Гарадзея 30 8 7 15 30–48 31
Слуцк 29 8 3 18 31–55 27
Белшына 30 5 6 19 34–71 21
Смалявічы 29 3 5 21 27–72 14

Выніковая табліца

P.S. Беларуская федэрацыя футбола прыняла рашэнне не праводзіць матч 30-га тура 
“Слуцк”–“Смалявічы” з-за таго, што ў слуцкім клубе ёсць захварэлыя на каранавірус ігракі.

Другі раз у гісторыі клуба 
чэмпіёнам Беларусі стаў салігорскі 
“Шахцёр”. Вось вынікі апошняга тура:

“Славія” (Мазыр) – “Энергетык-
БДУ” (Мінск) – 2:1, “Дынама” (Брэст) 
– “Нёман” (Гродна) – 3:1, “Іслач” 

(Мінскі раён) – “Гарадзея” – 2:2, 
“Дынама” (Мінск) – БАТЭ (Барысаў) 
– 0:0, “Віцебск” – “Тарпеда-БелАЗ” 
(Жодзіна) – 2:3, “Шахцёр” (Салігорск) 
– “Мінск” – 4:2, “Белшына” (Бабруйск) 
– “Рух” (Брэст) – 3:7.

– Гэта мой свядомы выбар. Я 
не выключала такога варыянта 
развіцця падзей, не скажу, што з пер-
шых дзён, але дакладна з пачатко-
вай фазы пратэстаў у нашай краіне. 
Такая логіка таго, што адбываецца: 
рэжым павінен рэагаваць, а рэага-
ваць па-іншаму, апроч як гвалтоўна, 
ён не ўмее і не здатны.

29 кастрычніка я перада-
ла ў аддзел кадраў універсітэта 
дзве заявы: аб далучэнні да агуль-
нанацыянальнага страйку і аб 
немагчымасці супрацоўніцтва са 
структурамі ВНУ з прычыны зваль-
нення супрацоўнікаў універсітэтаў 
і студэнтаў, якія выказваюць сваю 
грамадзянскую пазіцыю, пратэсту-
юць супраць несумленных выбараў 
і гвалту з боку сілавікоў. Апошняй 
кропляй у маім рашэнні далучыцца 
да страйку стала абразлівае выказ-
ванне Лукашэнкі на адрас страй-
куючых студэнтаў і выкладчыкаў: 
“Мы ў лепшым выпадку загонім іх 
пад плінтус”. Не збіраюся нікуды 
ні залазіць, ні вылазіць, а таксама 
моўчкі глядзець, як сілавікі працяг-
ваюць чыніць гвалт у дачыненні да 
ўсіх, хто выходзіць на мірныя пра-
тэсты. Інтэлігенцыю ўжо заганялі 
“пад плінтус” акурат восемдзесят 
тры гады таму.

Я грамадзянка сваёй краіны, 
прадстаўніца яе тытульнай нацыі. 
Я выходжу на пратэсты з перша-
га дня – наш народ не заслужыў 
такога грэблівага стаўлення да сябе. 
Адзінае, што мяне турбавала ў самую 
першую гадзіну пасля галасавання 
9 жніўня, – што на вуліцы было 
мала гараджан. Стала неяк не па 
сабе, падумалася: “Няўжо маштаб-
ныя падзеі абмяжуюцца зноў фак-
тычна толькі Мінскам – так, як гэта 
было ў 2010 годзе?” Але з кожнай 
хвілінай людзей усё прыбаўлялася і 
прыбаўлялася, і мяне ахапіла пачуц-
цё гонару за землякоў, за свой народ.

– Адчуваеце гонар, што 
і вы спрычыніліся да такога 
пераўвасаблення беларусаў?

– Ды не. З тае прычыны, што 
на маю гісторыю звярнулі ўвагу 
журналісты, і не толькі яны, я няём-
ка сябе адчуваю. Гэта не какецтва. Я 
не мела на мэце прыцягваць увагу 
да сваёй персоны. Можа, камусьці 
і мроілася, што я з глузду з’ехала ці 
хайпу захацела, дык не, нічога падоб-
нага. На кантакт з журналістамі іду 
таму, што гэта праяўленне свабоды 
слова. Але я чалавек іншага складу. 
Усё, што адбывалася са мною, адбы-
валася з дзясяткамі тысяч чалавек. 
І гэта працягваецца. Сярод людзей, 
якія бяруць удзел у пратэстах, ёсць 
рэальныя героі, якія рабілі нешта 
неардынарнае. Тая ж Ніна Багінская. 
Па вялікім рахунку, я такая ж, як і 
ўсе.

Першы раз мяне затрымалі 
27 верасня. Я стаяла ў счэпцы 
ў першым шэрагу. Асудзілі на 8 
сутак. Потым мяне затрымалі 11 
кастрычніка і асудзілі за ўдзел у 
недазволенай акцыі за 20 верасня, 
калі мы збіраліся ў цэнтры гора-
да, каб адзначыць саракавіны з дня 
гібелі 25-гадовага гамяльчаніна 
Аляксандра Віхора. Пакаралі за гэта 
10 суткамі арышту. Мне зараз ужо 
знаёмыя ці не ўсе міліцэйскія струк-
туры горада. Са мной вітаюцца, 

амапаўцы нават працягваюць руку, 
каб далікатней пасадзіць у аўтазак. У 
адну з апошніх нядзеляў кастрычніка 
міліцэйскі патрульны папярэдзіў: 
“Далей можаце не хадзіць, вашы 
напалохаліся і не сабраліся”.

– Наталля Уладзіміраўна, вы 
выйшлі пратэставаць супраць 
гвалту і беззаконня. Адзіночныя 
пікеты мелі месца і ў тэхнічным 
універсітэце імя Сухога. Але, 
наколькі вядома, прыклад ваш ды 
асобных вашых калег не знайшоў 
шырокай падтрымкі ў асяродку 
выкладчыкаў вышэйшых наву-
чальных устаноў. Як лічыце, чаму?

– Значная частка маіх калег усве-
дамляюць не толькі неабходнасць, 
але і непазбежнасць перамен. Яны 
з разуменнем ставяцца да ідэй, якія 
выказваюць прыхільнікі пратэстаў. 
Беларусь мае патрэбу ў перазагруз-
цы – гэта стала ўжо ўстойлівым 
выразам, нацыянальным мемам. 
Але ёсць багата і тых, хто лічыць 
за лепшае нічога не заўважаць. Яны 
могуць гаварыць пра што заўгодна: 
пра пакаёвыя кветкі, новыя рэцэпты 
страў… Могуць у сацыяльных сет-
ках посціць коцікаў-зайчыкаў. Імёны 
я называць не буду. Цяпер якраз 
тая сітуацыя, калі чалавек выбірае, 
што ён будзе рабіць у пераломны 
час: выйдзе на вуліцу ці застанецца 
дома, дапаможа праз фонд пацярпе-
лым ад рэжыму ці пусціць сродкі на 
забавы? Гэта абсалютны выбар чала-
века. І заклікі да нейкіх дзеянняў, 
калі хтосьці іх агучвае, – гэта так-
сама выбар чалавека. Для мяне над-
звычай каштоўная ідэя свабоды і ў 
прыватнасці свабоды выбару. Я свой 
выбар зрабіла.

– Вы ходзіце на маршы, 
назіраеце. Улады заяўляюць, што 
на вуліцу выходзяць “адмарозкі”, 
“наркаманы”, “прастытуткі”, “пра-
плачаныя”. Тых, хто фальсіфікаваў 
вынікі выбараў, “адмарозкамі” 
не называюць, а ярлыкі на 
пратэстоўцаў вешаюць. Хто, 
па-вашаму, у цяперашніх пратэ-
стах з’яўляецца рухаючай сілай?

– Іншы раз кажуць, што гэта 
моладзь. Не адмаўляю, моладзі 
сапраўды шмат. Але паглядзіце на 
фотаздымкі пратэстных маршаў – на 
іх выходзяць людзі розных узростаў. 
Выходзяць на пратэсты пенсіянеры, 
людзі з інваліднасцю, медыкі. 
Выходзіць народ бараніць свае гала-
сы, свой выбар.

– Ідэалы свабоды ў літаратуры 
– яны неяк паўплывалі на ваша 
рашэнне далучыцца да актыўнага 
пратэсту?

– Усё мае свядомае жыццё звя-
зана з кнігамі. Унутраную свабоду 
асобы ніхто не можа абмежаваць, 
нават закрыўшы чалавека ад нава-
кольнага свету.

Мае раннія гады – гэта кнігі, а 
ў іх найперш міфалогія, канечне, 
адаптаваная. Гэта ў мяне глыбока 
пранікала. Карціна свету ў мяне 
полюсная: чорнае – гэта чорнае, 
белае – гэта белае. Сярэдзіны амаль 
няма. З гэтай прычыны мне лёгка 
было рабіць выбар.

– Васямнаццаць дзён вы 
правялі не за кафедрай, а ў 
ізалятары. Якія ўражанні ў вас 
засталіся ад гэтай установы?

– Ставіліся да мяне карэктна, 

кнігі не забаранялі. Аднак скажу, 
што ўстаноў з такімі ўмовамі, дзе ў 
памяшканні няма вады і каналізацыі, 
у XXI стагоддзі быць не павінна.

– Хтосьці з літаратурных 
герояў падтрымліваў, дапамагаў 
вам у складаных сітуацыях?

– Не паверыце, але дапамагаў 
мне Гары Потэр, ён перамагае ў 
самых неверагодных сітуацыях. Сагу 
Джаан Роўлінг я лічу найвялікшым 
творам.

– Калі вас меліся судзіць пас-
ля першага затрымання, у суд 
Цэнтральнага раёна прыйшло 
шмат студэнтаў. Я размаўляў з імі, 
яны надзвычай добра адклікаліся 
аб вас, моцна перажывалі. Чакалі, 
пакуль вас прывязуць з ізалятара. 
Ці то міліцыя схітрыла, ці то 
запарка ў іх была пасля нядзельна-
га хапуна, але ў той дзень вас на суд 
так і не прывезлі. А ці выходзілі 
вашы студэнты на маршы?

– Я не здзіўлена, што студэнты 
прыходзілі ў суд у вольны ад вучобы 
час. Іншая справа, калі заняткі яшчэ 
не скончыліся. На маршах я сваіх 
цяперашніх студэнтаў не сустрака-
ла, толькі былых. Магчыма, хтосьці 
і хадзіў, не ведаю. Ведаю толькі, 
што студэнта з беларускай філалогіі 
асудзілі на 7 сутак за ўдзел у пра-
тэстных маршах.

У сталічных ВНУ студэнты 
праявілі сябе больш арганізавана 
– там большая частка актыўных 
прыхільнікаў перамен, якія заявілі 
пра сваю грамадзянскую пазіцыю. У 
сталіцы акадэмічны асяродак іншы. 
З гісторыі розных краін вядома, 
што студэнцкі рух выступіў у якасці 
вядучай сілы многіх сацыяльных 
пратэстаў.

– Вы, пэўна, заўважылі, што 
на сёлетніх выбарах і пратэстных 
акцыях, па сутнасці, незаўважанай 
засталася тытульная апазіцыя, 
у якой нямала адукаваных, 
інтэлігентных людзей. У прынцы-
пе, інтэлігенцыя, эліта і фарму-
люе ідэі, патрабаванні грамадства 
да рэжымаў, калі тыя перастаюць 
выражаць яго інтарэсы. На ваш 
погляд, чаму так сталася, што 
“прафесійныя рэвалюцыянеры” 

засталіся ў баку ад палітычных 
падзей?

– Мне шкада, што так сталася. 
Відаць, гэта з прычыны спецыфікі 
інфармацыйнага патоку сённяшняга 
дня, калі адны навіны хутка выцяс-
няюцца іншымі. З’яўляюцца імёны, 
якія на слыху дзень, другі, трэці. 
А праз тыдзень гэтых імёнаў ужо 
не памятаюць, хоць і казалі, што 
гэтыя людзі – героі. Сапраўды не 
па сабе, калі ледзь не штодня новыя 
героі, а Паўлу Севярынцу тым часам 
працягнулі тэрмін пад вартай да 20 
снежня, хоць ён ужо адседзеў сотню 
дзён за кратамі. Альбо узяць Мікалая 
Статкевіча, з якім улады паступа-
юць падобным чынам. Гэта рэаль-
ныя героі, лідары, арганізатары – іх 
ізалявалі. Іншы раз Зянона Пазьняка 
імкнуцца выставіць ледзь не 
камічнай фігурай. Я не прыхільніца 
Пазьняка сёння, але я чытала яго, 
я ведаю, хто ён ёсць такі і якое яго 
месца ў беларускай гісторыі. А сёй-
той здольны кпіць: маўляў, ёсць у 
нас адзін дзед, навошта нам яшчэ і 
заакіянскі? Гэта зусім нядобра.

– Дык чаму ўсё-такі, на ваш 
погляд, абылося забурэнне, калі не 
сказаць рэвалюцыя?

– Людзі пайшлі на выбары, 
прагаласавалі і зразумелі, што 
выбарчыя камісіі іх груба падманулі. 
Божа, што ж гэта такое?! Я не пад-
зяляю меркавання, што беларусы 
талерантныя. Для мяне гістарычная 
Беларусь – эта найперш Вялікае 
Княства Літоўскае. Пра якую рахма-
насць і талерантнасць можа весціся 
гаворка? Абсалютна не! Код нацыі 
не ўключае ў сябе гэтай рахманасці, 
пакорлівасці. Іншая справа, што пас-
ля падзелаў Рэчы Паспалітай адбы-
валася татальнае знішчэнне эліт, 
знішчэнне сармацкіх каранёў бела-
рускай нацыі. Уладам зручна ства-
раць міф пра пакорлівасць народа і 
закансерваваць свой рэжым.

– На мірных акцыях, як мне 
падаецца, выявіліся творчыя 
здольнасці пратэстоўцаў. Столькі 
дасціпных лозунгаў, плакатаў – 
ніякія афіцыйныя прапагандысты 
і блізка не стаялі ў гэтай справе. 
Гомельскую мастачку Тульжанкову 

судзілі, калі ў сацыяльных сетках 
з’явіўся яе фотаздымак з плака-
там “Сашу больш не наліваць!”. 
“Верым! Можам! Пераможам!” – 
такі лозунг прысутнічаў на кожным 
маршы. Альбо: “Толькі трус і слабак 
шпурляе студэнта ў аўтазак”, “Не – 
паглынанню Крамлём Беларусі!”. А 
вокліч “Сабачку!” замест “За баць-
ку!”!.. Ці варта гэта ўвагі філолагаў, 
сацыёлагаў, палітолагаў?

– Гэты крэатыў мірнага пра-
тэсту нельга не заўважыць. Гэта 
сапраўды супер, “Ваў!”. Уражвае 
свядомасць людзей, якія робяць 
плакаты, прыдумваюць надпісы, 
гімны, сімвалы, муралы. Магла б 
напісаць нават навуковую працу 
на гэтую тэму. Семіятычны пады-
ход да культурніцкіх з’яў вельмі 
цікавы. А парасоны бела-чырвоныя, 
адзенне жанчын у такіх жа колерах! 
Альбо бел-чырвона-белыя сцягі на 
трыццаць і болей метраў. Калісьці 
Іван Бунін казаў, што рэвалюцыі 
імкнуцца да тэатралізацыі. Аднак 
я асабіста на гэта гляджу крыху 
па-іншаму. Для мяне твар пратэсту 
– суворы твар.

– Што вас найбольш здзіўляла 
на пратэстах?

– Здзіўлялі найперш маці, якія 
маюць непаўнагадовых дзяцей. Яны 
выходзілі на пратэсты, разумеючы, 
што ўвечары могуць не вярнуцца ў 
свае cем’і – апынуцца ў ізалятары 
альбо наогул быць пакалечанымі. 
А былі і шматдзетныя маці. Яны 
выклікаюць захапленне.

– Вы развіталіся з універсітэтам. 
Ці ёсць у вас нейкі “запасны аэра-
дром”, дзе можна без праблем улад-
кавацца, заняцца любімай спра-
вай?

– Калі звальнялася, я пра гэта 
не думала. Разумела толькі, што не 
магу хадзіць ва ўніверсітэт і чакаць, 
пакуль мне скажуць вызначыцца 
альбо прапануюць напісаць заяву. У 
плане працы я разбалаваная, можна 
так сказаць. Да апошняга часу ў мяне 
ўсё было проста: школа, універсітэт, 
размеркаванне на кафедру, вучо-
ба ў аспірантуры ў Маскве, абаро-
на дысертацыі і зноў універсітэт у 

Гомелі. Больш я нідзе не працава-
ла. Умею чытаць, пісаць, гаварыць. 
Чытаць – мастацкую літаратуру і 
нон-фікшн. Пісаць пра літаратуру: 
анатацыі, рэцэнзіі, агляды, экспер-
тныя заключэнні, навукова-папу-
лярныя і навуковыя артыкулы. Магу 
гаварыць пра літаратуру ў любым 
фармаце. Што яшчэ? Маю досвед 
рэдагавання, кансультавання ды 
іншай дапамогі ў падрыхтоўцы прац 
у галіне літаратуразнаўства. Наогул, 
я як выкладчыца заўсёды была 
настроена на дыялог са студэнтамі. 
Гэта забірала шмат энергіі, таму пра-
цаваць у нейкіх іншых сферах альбо 
на падпрацоўках ніяк не выпада-
ла. Жыццё мяне не ставіла ў такую 
сітуацыю, калі мне тупа трэба было 
шукаць крыніцы даходу. Вось так 
я дастаткова камфортна існавала. 
Цяпер усведамляю, што сышла ў 
нікуды. У мяне выдатныя сябры, 
але яны не працадаўцы. Намеру 
пакідаць краіну ў мяне няма, бо гэта, 
скажу жорстка, выглядала б здра-
дай. Мне сапраўды не хочацца ні ў 
Польшчу, ні ў Літву, ні тым больш 
у Расію.

– Ахвяравалі сваёй кар’ерай, 
спакоем, дабрабытам у пэўным 
сэнсе з прынцыпу?

– Я рабіла гэта для сябе. Проста 
я сябе добра ведаю. Я сабе нізашто 
не даравала б, калі б засталася ў баку 
ад усіх гэтых падзей, што адбыва-
юцца ў краіне. Усё мае свой пача-
так і свой канец. І вось калі ўсё 
гэта завершыцца, то нават думаць 
будзе невыносна, што ў такі выра-
шальны час сядзела, як брыда, пад 
лаўкай ці пад тым самым плінтусам, 
куды і заганяць не давялося. Гэта 
не для мяне. Таму я і далучылася 
да агульнанацыянальнага страйку і 
заяву напісала, што не магу праца-
ваць у сістэме вышэйшай адукацыі, 
у якой адлічваюць студэнтаў, зваль-
няюць выкладчыкаў за тое, што яны 
выказваюць сваю грамадзянскую 
пазіцыю. Для мяне прамаўчаць, 
нічога не зрабіць асабіста азнача-
ла б пагадзіцца з фальсіфікацыяй 
вынікаў выбараў, з гвалтам, што 
адбываецца ў краіне. Не магу 
здрадзіць самой сабе. А чакаць, што 
мяне звольняць з-за страйку ці з 
прычыны адсутнасці на працы з-за 
арышту, гэта, прабачце, ніжэй маёй 
годнасці.

– Які эпіграф, па-вашаму, най-
больш пасуе да цяперашніх пад-
зей?

– Для нашага часу найлепш пасу-
юць радкі Уладзіміра Караткевіча з 
верша “Амаль хрысціянскі тост за 
ворагаў”:

Гіене – баяцца, сабаку – вішчаць,
Свінні – рыцца ў гноі сваім,
А льву патрэбны калючы гушчар,
Родны край і свабода ў ім.
П’ю за тое, каб нам 
     сярод родных лясоў
Не вішчаць, не дрыжаць, не крывіць,
Бо ўсе мы тут не з гіен і не з псоў,
Бо мы – сапраўднай крыві.

Апошнія два радкі ў згаданым 
урыўку для мяне надзвычай важ-
ныя, бо пратэстоўцы сапраўды “не з 
гіен і не з псоў”, як часам вяшчаюць 
афіцыйныя прапагандысты.

– Сілавыя структуры пад-
час апошніх пратэстаў сталі 
зноў дзейнічаць надзвычай жор-

стка ў дачыненні да мірных 
дэманстрантаў. Яны зразумелі 
сваю маральную паразу?

– Пэўна, ёсць загад. Нездарма 
ж Лукашэнка нядаўна казаў пра 
“фашысцкія сцягі”, пра тое, што 
ў “палон нікога не бяром”, а “калі 
хтосьці дакранецца да вайскоўца, ён 
павінен пайсці адтуль як мінімум 
без рук”. У ход вайшла ваенная 
тэрміналогія. Рэжым перайшоў 
да сілавой фазы. Дэманстранты, 
я бачу гэта знутры, да гэтага не 
гатовы. Пратэсты працягваюць 
захоўваць цалкам мірны характар, 
і ў гэтым сіла мірнага супраціву. Бо 
мэта мірнага пратэсту – пабудо-
ва новай Беларусі, дзе ёсць свабо-
да ініцыятывы, творчасці, свабода 
чалавека і павага да яго правоў.

– Вы ў свой час вучылі Сяргея 
Ціханоўскага, ён сёлета, можна 
сказаць, ускалыхнуў грамадства, 
збіраўся нават вылучацца канды-
датам на пасаду прэзідэнта, але 
ўрэшце ўлады таксама палічылі 
яго надзвычай небяспечным і 
кінулі за краты. Ці выяўляў Сяргей 
сябе неяк у студэнцкія гады? Якім 
ён быў студэнтам?

– Сказаць, што вучыла, – гэта 
надта гучна. Наколькія памятаю, 
Сяргей пачынаў вучыцца на стацы-
янары, пасля перавёўся на завоч-
ны факультэт. У той час я толькі 
прыйшла працаваць выкладчы-
кам і сапраўды чытала ў іх рускую 
літаратуру. Старэйшыя калегі 
паспелі папярэдзіць, што ёсць на 
факультэце нястрыманы студэнт, які 
паводзіць сябе з выклікам, іншы раз 
нават груба. Я думала: “Божа, за што 
мне такое?” І вось зараз абсалютна 
шчыра кажу: Ціханоўскі – гэта той 
студэнт, які ні разу нават грубага сло-
ва ў мой бок не вымавіў. На заняткі 
ён хадзіў рэдка, бо меў надзвычай 
насычанае жыццё па-за межамі 
ўніверсітэта. Іншы раз Сяргей нават 
прыходзіў на залікі ці экзамены не 
тады, калі яны былі пазначаны ў 
раскладзе. Але Ціханоўскі быў тым 
студэнтам, з якім можна дамовіцца. 
Ён падрабязна высвятляў, што трэба 
ведаць, каб атрымаць на экзамене 
мінімальную і максімальную адзна-
ку. І ўжо ў гэтых межах дзейнічаў, 
выбіраючы прымальны для сябе 
варыянт. У Ціханоўскага было бага-
та феерычных ідэй, расповедаў. У 
яго быў свой клуб, назву нават памя-
таю – “Адрэналін”.

Я не здзівілася, што ён як 
блогер адным з першых паехаў 
у далёкія райцэнтры і нават у 
вёскі, стаў прадастаўляць люд-
зям відэапляцоўку, каб яны самі 
расказалі пра тое, што іх хвалюе, як 
ставяцца чыноўнікі да іх надзённых 
праблем. Гэткім чынам і завалодаў 
даволі значнай аўдыторыяй і 
зрабіўся праз гэта небяспеч-
ным для ўлад. Мне падаецца, што 
Сяргей запоўніў тую лакуну, якая 
ўтварылася. Ён абаяльны, харызма-
тычны. З некаторымі яго, асабліва 
знешнепалітычнымі, выказваннямі 
я, канечне, пагадзіцца не магу. Але 
як асоба ён сапраўды яркі, дзейны, 
выклікае моцныя эмоцыі, і гэта люд-
зям даспадобы.

Гутарыў Анатоль ГА О ЧЫЦ.
На здымку  Наталля Суслава. 

ота аўтара.

СУмНАЯ Г СтОРыЯ

«Я адчуваю сур’ёзныя 
пакуты з нагоды ўсёй 

гэтай сітуацыі»
Брат сусветна вядомай спартсменкі  
Дар’і Домрачавай – пра сваё збіццё  

і атрыманы штраф
Суддзя Аляксандр Брычкоў 

прызнаў Мікіту Домрачава вінаватым 
ва ўдзеле ў масавым мерапрыемстве і 
аштрафаваў на 540 рублёў – 20 база-
вых велічынь.

– Я быў гатовы да горшага 
развіцця падзей, – пракаментаваў 
«Еўрарадыё» свой прысуд Мікіта, які 
працуе архітэктарам. – Я рады, што 
так усё скончылася.

– Як вы ставіцеся да таго, што 
вас спачатку збілі, а цяпер вы яшчэ 
і атрымалі штраф?

– Гэта ненармальна, але цяпер 
у нашай краіне адбываюцца значна 

горшыя рэчы. Людзей забіваюць на 
вуліцах, у сваіх дварах... Гэта поўнае 
беззаконне.

– Вы абскардзілі дзеянні 
сілавікоў?

– Скаргі я не падаваў. У 
Следчым камітэце была гутарка, 
я даваў паказанні наконт гэтай 
сітуацыі. Яны сказалі, што будуць 
разбірацца…

– Як зараз ваша здароўе?
– У мяне ёсць наступствы 

траўм: я па-ранейшаму пакутую на 
галаўныя болі, у мяне парушаны сон, 
я адчуваю трывогу.
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К А Л Е Й Д А С К О П

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02 0 106 ад 0.04.2004. 22001 , Мінск, пр-т Незалежнасці, 79 1. Падпiса-
на ў друк 1 .05.2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. ы раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцы   М нск, вул. нгельса, а. 
Прыёмная  тэл. факс  . 

Рэкламны аддзел  .
.  

. .  

ША мАты

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЫЛКО.

З  ПЕРШы   вУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАН АРОВІ :
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

УтБОл

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі ыгора Барадуліна.

КРыжАвАНКА

Па гарызанталі: 1.«… 
хараства, я верны ваш халоп, // 
Капрызаў Вашых неадступны 
лёкай» – з песні «… хараства» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка А.Камоцкага). 8.Японскае 
нацыянальнае адзенне. 
9.Раённая газета (разм.). 10.Для 
добрага ката і ў лютым … 
(прык.). 13.Калі зімой …, то 
летам раса (прыкм.). 14.«Зямлю 
бацькоў // Я так люблю, // 
Што ненавідзець // Маю … !» 
– з верша Р.Барадуліна «Зямля 
бацькоў». 15.«Пакуль каханая – 
// Сусвет перапаўняе . // А зне-
любее – засланяе …» – з верша 
«Кветкай цвіце…». 18.«За Вамі 
я ішоў на … зямлі // На выспу 
сноў, што звалася каханнем» 
– з верша «Вы мне жыццём і 
забыццём былі». 19.Люты-
бацюхна з зімы … збівае 
(прык.). 22.«Каб сам сабою стаў 
народ, // Пачуўшы … роднай 
мовы» – з верша «Роднаму 
слову». 23.«А … даганяла 
зіму; // Заяц скочыў у лужу 
блакіту» – з верша «Уцякала 
зіма ад вясны». 25.Мучны 
выраб, сімвал вясенняга соней-
ка. 29.Каханая, любая (разм.). 
31.«… не забаўка», «Ці пазя-
хае бегемот», «Кобра ў торбе» 
– зборнікі вершаў для дзяцей 
Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
дзеяч – выбітны аратар і 
публіцыст. 33.Тое, што набыта.

Па вертыкалі: 1.Імя 
маці Р.Барадуліна, якой ён 
прысвяціў шмат твораў. 
«Пакінула мне на зямлі 
// цяпло // … Андрэеўна, 
вогнепаклонніца» – з верша 
«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
– … звярыных вяселляў 
(прык.). 3.«Разгарнуць твае 
чорныя … , // Цалаваць а 
паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
ствы на беларускай мове і 
адчыняў на Астравеччыне 

беларускамоўныя школы; 
19 лютага – 130 гадоў з дня 
яго нараджэння. 4.Раздзел 
кнігі. 5.Яравая пшаніца 
(разм.). 6.«Бяліла … на світку 
Каліноўскаму // І ў сны 
Ўрублеўскага ты Нёманам 
плыла» – з верша Р.Барадуліна 
«Мая Бацькаўшчына». 
7.«Хай свеціцца імя тваё, 
Беларусь !» – з верша паэ-
та «… наступнасці». 11.«Ты 
– … , ты нашых краёў, // 
Арыстакратка кахання» – 
з верша «Арыстакратка». 
12.«… ад маці» – кніга вершаў 
паэта, у якой ён услаўляе 
тры святыні: Маці, Мову і 
Малітву. 16.Літаратурны твор 
алегарычнага зместу. 17.«І вы 
прыходзілі парою ў сны, // 
Далёкая, як … трапяткая» – з 
верша «Раманс». 20.Тое, што і 
ўзгорак. 21.«Жвірынкі лірыкі 
на дне // Ракі // Па імені …» 
– з верша «Жвірынкі лірыкі 
на дне». 24.«Дык шануй, 
беларус, сваю мову, – // Гэты 
… наш на вечныя годы» – 
з верша А.Гаруна «Ты, мой 
брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
ша Р.Барадуліна «Маленне за 
Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
… у прыціхлай хаце» – з песні 
«Трэба дома бываць часцей» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка І.Лучанка). 30.«Ды калі ты 
не бязродны … – // Гавары са 
мной па-беларуску» – з вер-
ша Я.Янішчыц «Будзе слоту 
абвяшчаць прагноз».

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

Лявон ЦЕЛЕ .
г.Дзяржынск.

мАЗА КА

мАЗА КА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №9 106 ад 0.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79 1, 22001 , г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.0 .2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. ы раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРвы  УСт У ОЎНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр Л ПСК

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у  3- 2.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она е е собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ПРИН ЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

лЕГ ЯНЕРы

ЧАСтНАЯ жИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯ ЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕ РОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

СтОП КРАН

БУ ЬтЕ З ОРОвы!

И  ОПыт

ПА ЗА ГУлЬН й

АЎК ы Н

ША мАты

Задача ад чытача
Сваю новую задачу прапануе Міхаіл Кошаль з Мінска 

(гл.дыяграму).
Белыя: Кра4, Ле4, 

Сh3, Кd7, Кg5, пп. d2, 
е3 (7).

Чорныя: Крd5, Ка7, 
пп. с5, с6, d3, f5 (6).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні 

на адрас рэдакцыі 
(220030 г.Мінск, 
вул.Энгельса, 34а, 
“Шахматы”) або на 
электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Квартэт пераўтварэнняў
Наступную задачу міжнародны майстар Віктар 

Волчак з Ліды склаў сумесна з азербайджанскімі 
шахматнымі кампазітарамі Салманам Джавадзадэ 
і Відадзі Заманавым. Твор адзначаны спецыяльным 
ганаровым водгукам у міжнародным конкурсе 
«Гравюра-2020».

Белыя: Кре4, Ла7, Лb8, Ке8, Кf6, пп. а6, е7 (7).
Чорныя: Кре6 (1).
У гэтай пазіцыі рашае 1.Кd6! (цугцванг) Кр:f6 2.Лg8! 

Кре6 3.Лg6х, 1...Кр:d6 2.е8К+! Крс6/Крс5 3.Лс7х, 2...Кре6 
3.Лb6х.

Калі пераставіць Лb8 на b5, рашэнне наступнае: 
1.Кd6! ~ 2.е8Ф+, 1…Кр:f6 2.е8Л! Крg6 3.Ле6х, 1...Кр:d6 
2.е8С! Кре6 3.Лb6х.

За дзвюма пешкамі…
Няўжо ў наступным эцюдзе (аўтар – украінскі 

майстар Уладзіслаў Тарасюк) белыя змогуць зрабіць 
нічыю? Але заданне менавіта такое.

Белыя: Крh8, Кg7 (2).
Чорныя: Крf8, пп. b5, g6 (3).
1.Ке6+ Крf7 2.Кg5+! Крf6 3.Ке4+ Kре5! 4.Кс3!! b4 5.Ка2 

b3 6.Кс1 b2 7.Кd3+ Крd4 8.К:b2 g5 9.Кd1 g4 10.Кf2 g3 
11.Кh3 з нічыёй.

Перамога гросмайстра
У мінулым выпуску мы распавялі пра сёлетнія 

чэмпіянаты Беларусі па шахматах. А вось яшчэ адна 
партыя з мужчынскага першынства.

Аляксей Аляксандраў – Манвел Пагасян
1.d4 d5 2.c4 e6 3.Кc3 c6 4.e4 de 5.К:e4 Сb4+ 6.Сd2 Ф:d4 

7.С:b4 Ф:e4+ 8.Сe2 Кa6 9.Сc3 f6 10.Кf3 Кe7 11.0-0 0-0 12.b4 
e5 13.Лe1 Сf5 14.b5 cb 15.cb Кc7 16.Кd4 Крh8 17.Сf3 Фd3 
18.К:f5 Ф:f5 19.С:b7 Лad8 20.Фb3 Кcd5 21.Сa5 Лd7 22.Сc6 
К:c6 23.bc Лd6 24.Лad1 Фe6 25.Сb4 Лb8 26.c7 Л:b4 27.Ф:b4, 
1:0.

Брэсцкія баталіі
Наш чытач з Брэста Віктар Жук даслаў інфармацыю 

пра сёлетні чэмпіянат гэтага абласнога цэнтра. Склад 
удзельнікаў быў дастаткова моцны: адзін майстар спорту, 
два майстры ФІДЭ, пяць кандыдатаў у майстры і дзесяць 
першаразраднікаў. Кантроль часу – 15 хвілін на партыю 
плюс 3 секунды на кожны ход.

Асноўная барацьба разгарнулася паміж майстрамі 
Антонам Сягоднікам і Дзмітрыем Буланавым. У выніку 
абодва набралі па 7 балаў, але паводле дадатковых 
паказчыкаў золата заваяваў А.Сягоднік.

Вось як складвалася партыя паміж будучымі першым 
і другім прызёрамі.

Антон Сягоднік – Дзмітрый Буланаў
1.d4 f5 2.Кf3 Кf6 3.g3 g6 4.Сg2 Сg7 5.0-0 0-0 6.c4 d6 

7.Кc3 Кc6 8.d5 Кe5 9.К:e5 de 10.Фb3 Крh8 11.Лd1 h6 12.c5 
g5 13.a4 a6 14.a5 f4 15.c6 bc 16.dc Фe8 17.Кd5 Сe6 18.К:f6 
С:b3 19.К:e8 С:d1 20.К:c7 Лac8 21.Кe6 Лf6 22.К:g7 Кр:g7 
23.С:f4 ef 24.Л:d1 Лd6 25.Лc1 Лc7 26.Сe4 Лd4 27.Сd3 Лb4 
28.С:a6 Л:b2 29.Сb7 Лa2 30.a6 e5 31.Лd1 Крf6 32.Лd6+ Крe7 
33.Л:h6 Крd8 34.Лh8+ Крe7 35.Крg2 fg 36.hg Крd6 37.Лd8+ 
Крc5 38.Лe8 Крd5 39.Лg8 Лe7 40.c7+, 1:0.

“Бронзу” атрымаў Антон Гуль – 5,5 бала. На ягоным 
рахунку – перамога над першым прызёрам.

Антон Гуль – Антон Сягоднік
1.e4 e5 2.Кf3 Кf6 3.d3 c6 4.Кbd2 d6 5.Сe2 Сe6 6.0-0 

Сe7 7.c3 0-0 8.Фc2 Фc7 9.Лe1 d5 10.Кf1 Кbd7 11.Сg5 Кc5 
12.Кg3 a5 13.h3 a4 14.Сf1 de 15.de Лfd8 16.Кf5 С:f5 17.ef 
Сd6 18.С:f6 gf 19.b4 ab 20.ab Сf8 21.b4 Кd7 22.Фe4 Л:a1 
23.Л:a1 Кb6 24.g4 Кd5 25.Лc1 c5 26.c4 cb 27.g5 b3 28.Фb1 
Кf4 29.Ф:b3 fg 30.К:g5 Сc5 31.Кe4 Сd4 32.c5 Крh8 33.Крh2 
Фc6 34.Кd6 Л:d6 35.cd Ф:c1 36.Ф:f7 Кe6 37.fe h5 38.Сd3 e4 
39.Фf8+ Крh7 40.С:e4х.

Праверце адказы
Задача С.Дарошчанкі, змешчаная ў 

“Народнай Волі” 20 лістапада, рашаецца: 1.Се3! 
Першымі правільна рашылі Славамір Буката (які 

даслаў адказы і на задачы з папярэдняга выпуску), Васіль 
Жуковіч, Сяргей Галкін, Ігар Ананіч, Віктар Жук, 
Сяргей Цяльпук.

Вадзім ЫЛКО.

Медики установили  
время наибольшей 

заразности коронавируса

Прачнуліся 
«адбельвальнікі»…

Адразу пасля выбараў, калі стала відавочным, што беларускаму народу смачна 
плюнулі ў твар, не захацелі маўчаць і многія знакамітыя спартсмены.

Позор на весь мир

Почему Финляндии удается успешно  
бороться с пандемией коронавируса

Весь мир смотрел на то, как либерально вела себя Швеция в начале пандемии COVID-19. Но сейчас имеет смысл 
взглянуть на Финляндию. Там уровень заражения SARS-CoV-2 ниже, чем в остальной Европе.

С я р э б р а н ы  п ры з ё р 
Алімпіяды-2008 Андрэй Краўчанка, 
чэмпіён свету па самба Сцяпан 
Папоў, чэмпіёнка Еўропы па лёг-
кай атлетыцы Эльвіра Герман, 
плыўчыха Аляксандра Герасіменя, 
баскетбалістка Алена Леўчанка, 
баксёр Іван Ганін, славуты трэ-
нер зборнай Беларусі па фрыстай-
ле Мікалай Казека і многія іншыя 
– больш за 1100 прадстаўнікоў 
спартыўнай грамадскасці 
патрабавалі і патрабуюць правяд-
зення паўторных выбараў, спынен-
ня гвалту ў краіне, вызвалення ўсіх 
палітвязняў.

Адразу ж у дачыненні да 
палітычна ненадзейных пайшоў 
ціск з боку спартыўных “госуда-
ревых людей”. Кагосьці пазбавілі 
прэзідэнцкай стыпендыі, кагосьці 
вырашылі камандзіраваць у войска, 
з кімсьці не працягнулі кантракт... 
Тыя ж Алена Леўчанка і Андрэй 
Краўчанка нават адсядзелі “суткі” 
ў ізалятары, і ўмовы ім стварылі 
адмысловыя.

Беларускі фонд спартыўнай 
салідарнасці звярнуўся ў 
Міжнародны алімпійскі камітэт, 
з тым каб факты ціску на 
спартсменаў былі расследаваны, і 
ўжо нават афіцыйна пачаты раз-
гляд абвінавачанняў супраць НАК 
Беларусі аб парушэнні Алімпійскай 
хартыі. Калі факты пацвердзяцца, 
МАК можа забараніць беларускім 
алімпійцам выступаць на Гульнях 
пад дзяржаўным сцягам.

І вось тут, праз тры месяцы, 
прачнуліся “правільныя” беларускія 
спартсмены і трэнеры. Прачнулася 
нават маці шасціразовага 

алімпійскага чэмпіёна Віталя 
Шчэрбы, які ўжо даўно мае свой 
бізнес у Штатах і ў Беларусь навед-
ваецца зрэдку, каб з’ездзіць на 
паляванне ды ўбачыць тую самую 
маму.

Яны падрыхтавалі своеасаблівы 
адказ Чэмберлену – выступілі 
“адбельвальнікамі” дзеюча-
га рэжыму і НАК Беларусі перад 
Міжнародным алімпійскім 
камітэтам і паставілі подпісы пад 
“Адкрытым зваротам спартыўнай 
супольнасці”.

“Беларускія спартсмены высту-
паюць за мір і спакой і лічаць, што 
задача атлетаў не выступаць з 
палітычнымі заклікамі, а перама-
гаць на спартыўных арэнах, цешыць 
сваімі дасягненнямі балельшчыкаў”, 
– напісана ў звароце.

Абсалютна правільныя сло-
вы! Толькі няхай спачатку ім пра 
“мір і спакой” распавядуць Лена 
Леўчанка, Андрэй Краўчанка і Іван 
Ганін, якія прайшлі праз турэмныя 
камеры і ведаюць многае аб “права-
вой” краіне ў цэнтры Еўропы.

Няхай гэтым спартсменам рас-
скажа пра мірнае неба над галавой 
маці забітага Рамана Бандарэнкі, 
віна якога заключалася толькі ў 
тым, што ён выйшаў на вуліцу і 
спрабаваў абараніць гістарычныя 
нацыянальныя сімвалы.

Папрасіце падзяліцца 
ўражаннямі некалькі тысяч чала-
век, якіх збілі, але з гэтай наго-
ды не было ўзбуджана ніводнай 
крымінальнай справы. Хіба не 
пра гэта заяўляюць тыя самыя 
“няправільныя” спартсмены? Яны 
ілгуць? Сталі ахвярамі заходніх 

“лялькаводаў”, а таму і нясуць роз-
ную лухту?

Думаю, многія спартсмены усё 
цудоўна разумеюць. Проста нека-
торыя з гэтай нагоды вырашылі 
пасля выбараў ціха прамаўчаць, 
каб не стаць ахвярай чыноўнікаў. 
Маўляў, буду займацца толькі спор-
там, а ўсё астатняе – не мая спра-
ва. Таму, мабыць, няма і чэргаў, 
каб паставіць подпіс пад гэтым 
афіцыйным зваротам.

Спачатку ўвогуле было ўсяго 
каля дзесяці подпісаў, таму давяло-
ся падключаць цяжкую прапаган-
дысцкую артылерыю ў асобе нека-
торых спартыўных журналістаў.

“Жменька асабліва гарластага 
народа можа падняць такі перапалох, 
што іншым можа раптам паказац-
ца, што абураюцца тысячы, – напісаў 
адзін такі журналіст пра апанентаў 
улады. – Тыя, хто вядзе падрыўную 
работу, спрабуючы ачарніць беларускі 
спорт у вачах Міжнароднага 
алімпійскага камітэта, паспрабавалі 
нешта на гэты конт сказаць, але 
атрымалася зусім няўцямна. Замест 
думак – нарыхтаваныя клішэ, старыя 
песні пра тое ж. Аднак – знайшла каса 
на камень….»

Аўтар гэтых радкоў ужо като-
ры дзень запар адграбае сваё ў 
сацыяльных сетках ад удзячнага 
электарату і калег, многія з якіх 
пры сустрэчы ў лепшым выпадку 
не пададауць рукі, таму не будзем 
падліваць алею ў вогнішча.

У рэшце рэшт, кожны сам 
ставіць подпіс пад сваім сумлен-
нем. І яго затым ужо нічым не 
вывесці, не адбяліць.

Алесь СІВЫ.

Международная федерация хок-
кея вынесла вердикт в отношении 
семи хоккеистов, обвиненных в уча-
стии в договорном матче в ноябре 
2019 года в белорусской экстрали-
ге. Речь идет о поединке «Динамо-
Молодечно» – «Могилев» (5:6).

Принято решение отстра-
нить россиян Алексея Иванова и 
Станислава Кучкина, белорусов 
Павла Боярчука, Никиту Устиненко, 
Сергея Шелега, Александра Сырея 

и Вячеслава Лисичкина на два года. 
Дисквалификация действует со 2 
июля 2020 года по 30 июня 2022 года.

Также Международная феде-
рация хоккея отменила ряд реше-
ний дисциплинарного комитета 
Федерации хоккея Беларуси, которая 
приняла решение сократить сроки 
отстранения белорусских хоккеи-
стов. Как говорится, номер не про-
шел…

Алесь СВЕ ЛАНИЧ.

Как показало исследование 
ученых из University of St Andrews, 
COVID-19 наиболее заразен в первые 
5 дней после появления симптомов, 
поэтому в этот срок самоизоляция 
пациента особенно актуальна, пишет 
healthinfo.ua.

Также исследователи выясни-
ли, что в образцах мокроты, взятых 
более чем через 9 дней после появ-
ления симптомов, живой вирус не 
выявляется. Но генетический мате-
риал патогена можно обнаружить и 
через несколько недель как в дыха-
тельных путях, так и в анализе стула. 
Впрочем, заразиться от этого матери-
ала нельзя.

Опубликованное журналом 
Lancet Microbe исследование оценива-
ло вирусную нагрузку – количество 

вирусов, выявляемых в верхних дыха-
тельных путях на раннем этапе после 
заражения. Авторы исследования 
предварительно изучили 98 других 
работ на эту тему, чтобы их выводы 
были обоснованными. Они следили 
за тем, какое количество SARS-CoV-2 
можно обнаружить между полостью 
рта и легкими в различные периоды 
протекания болезни.

Помимо собственно COVID-19 
авторы исследования также наблю-
дали за двумя другими родствен-
ными коронавирусами – атипичной 
пневмонией и ближневосточным 
респираторным синдромом (MERS). 
Проведен первый системный метаа-
нализ, оценивающий уровень вирус-
ной нагрузки в течение определен-
ного периода времени. Установлено, 
что показатели вызвавшего мировую 
пандемию вируса максимальны в 
организме человека на момент появ-
ления симптомов и в следующие 5 
дней, а пиковые показатели атипич-
ной пневмонии и MERS отмечаются 
соответственно на 10–14-й и 7–10-й 
дни после появления симптомов.

Финляндия – одно из тех 
государств мира, в которых 
пандемия COVID-19 контро-
лируется успешнее всего. По 
данным Университета Джонса 
Хопкинса на 30 ноября, с 
начала года коронавирус был 
обнаружен у 24.912 финнов, 
399 из них скончались. Ни в 
одной другой стране Европы 
нет такого низкого уровня 
заражения SARS-CoV-2.

Для сравнения: в Дании, 
где, как и в Финляндии, про-
живают почти шесть миллио-
нов человек, выявлено около 
74 тысяч случаев инфици-
рования коронавирусом. В 
Словакии, которая также сопо-
ставима с Финляндией по чис-
ленности населения, – 99.300. 
В Швеции, где лишь вдвое 
больше жителей, – более 230 
тысяч инфицированных, это 
в десять раз превышает пока-
затель соседей-финнов. В чем 
тут дело? Посмотрим внима-
тельнее на стратегию, которую 
выбрала в борьбе с пандемией 
Финляндия, и на менталитет 
ее граждан.

Быстрая реакция
Когда весной число инфи-

цированных коронавирусом 
резко возросло по всему миру, 

финские власти отреагировали 
сразу же – ввели в стране двух-
месячный карантин. Поездки 
в Хельсинки и из него были 
запрещены, это коснулось так-
же прилегающего к столице 
региона. Закрылись школы и 
другие учреждения, позже – 
рестораны. Это случилось в 
относительно ранний период 
распространения SARS-CoV-2, 
число инфицированных тогда 
было еще сравнительно низ-
ким.

«Финляндия относительно 
быстро и масштабно оста-
новила общественную жизнь. 
По сравнению с другими скан-
динавскими странами, таки-
ми как Норвегия и Дания, это 
было сделано примерно на неде-
лю или две раньше, не говоря 
уже о Швеции», – объясняет 
в интервью Deutschlandfunk 
Мика Салминен, директор 
департамента охраны здоро-
вья финского Института здра-
воохранения и социального 
развития (THL). Этот инсти-
тут играет в Финляндии роль, 
сравнимую с той, что отведе-
на Институту Роберта Коха в 
Германии. Таким образом, по 
словам Салминена, своевре-
менно принятые меры смогли 
замедлить распространение 
вируса.

Внедрение мобильного 
приложения  
Corona Flash

В Финляндии полагаются 
на быстрое выявление контак-
тов людей, которые пересека-
лись с инфицированными. Как 
и в Германии, работа финских 
властей здесь базируется на 
использовании мобильного 
приложения Corona Flash, кото-
рое скачал на свой смартфон 
почти каждый второй финн.

В ФРГ же аналогичное 
немецкое приложение – 
Corona-Warn-App – установи-
ли всего около 22 миллионов 
человек, то есть приблизи-
тельно четверть населения. У 

некоторых жителей Германии 
их смартфоны просто слиш-
ком старые для установки 
Corona-Warn-App, другие же 
немцы, судя по всему, обе-
спокоены тем, что их личные 
данные будут использованы 
не по назначению. Но почему 
финны не боятся злоупотре-
блений с их персональными 
данными?

Доверие населения  
к правительству
В отличие от Германии, 

где немало жителей ста-
вят под сомнение стратегию 
федерального правитель-
ства в отношении борьбы с 
коронавирусом или просто 
не воспринимают панде-
мию серьезно, в Финляндии 
доверие населения к властям 
достаточно велико. Это вид-
но не только по тому, сколь-
ко человек установило при-
ложение Corona Flash. Во 
время весеннего локдауна в 
стране не было существенно-
го сопротивления введению 
ограничительных мер.

Кроме того, по данным 
соцопроса, проведенного по 
заказу Европарламента в тот 
период, 73% финнов заяви-
ли, что хорошо справляются 
с мерами, введенными вла-
стями. Нет в Финляндии и 

демонстраций так называ-
емых «ковид-диссидентов», 
которые сейчас проходят в 
ряде городов Германии в знак 
протеста против политики 
федерального правительства 
по борьбе с пандемией.

«Мы пытаемся придер-
живаться тех предписаний, 
что исходят от правитель-
ства. Я думаю, что это так-
же связано с тем, что у нас 
государство всеобщего бла-
госостояния», – отметила в 
интервью Deutschlandfunk 
политик от финской партии 
«зеленых» Роза Мериляйнен. 
Экономическая ситуация в 
стране также способствовала 
позитивному настрою в фин-
ском обществе. Если в сред-
нем по Евросоюзу во втором 
квартале ВВП упал на 14%, 
то в Финляндии он снизился 
всего на 6,4%. Так что страна 
и по этому показателю нахо-
дится в хорошей форме.

Работа и учеба  
на удаленке

Переход к работе и обуче-
нию из дому в стране со столь 
высоким уровнем развития 
цифровых технологий, как в 
Финляндии, также прошел лег-
че, чем в других государствах. 
Наличие у финских школь-
ников ноутбуков – вещь сама 

собой разумеющаяся.
Между тем в Германии, 

согласно исследованию 
Общества цифрового обра-
зования, только 68% школь-
ников используют ноутбуки. 
Обучение на удаленке было 
особенно трудным для детей 
из семей с низким доходом, 
не имеющих доступа к циф-
ровым технологиям, и, воз-
можно, это обстоятельство 
снизило поддержку немцами 
политики правительства по 
борьбе с эпидемией.

Без вечеринок? Да 
ничего страшного!
Совсем недавно власти 

Германии запустили в соцсетях 
рекламные ролики, в которых 
молодежь в период пандемии 
призывают соблюдать режим 
изоляции и оставаться дома. 
Этот призыв вызвал доволь-
но противоречивую реакцию. 
Многим немцам такое поведе-
ние представляется проблема-
тичным. Но в Финляндии по 
этому поводу, судя по всему, 
совсем иное мнение.

Согласно опросу, проведен-
ному по заказу Европарламента, 
23% жителей Финляндии счита-
ют, что их жизнь даже улучши-
лась благодаря весеннему каран-
тину. «Мы не так общительны 
и любим одиночество», – делит-
ся в интервью агентству AFP 
социальный психолог Нелли 
Ханконен из Хельсинкского 
университета.

Представление о зоне 
личного комфорта – о том, 
насколько близко вы хотели 
бы подойти к кому-то, – так-
же может сыграть свою роль 
в данном случае. «Возможно, 
у финнов такая зона ком-
форта немного больше, чем в 
других европейских странах, 
– добавляет Мика Салминен 
из THL. – Мы охотно держим 
людей на расстоянии метра 
от себя, иначе нам не по себе».

Майка за 1000 долараў
Беларускі футбаліст ЦСКА Ілля Шкурын  

прадаў на аўкцыёне сваю майку з надпісам  
“Жыве Беларусь!” і аўтографам.

Першапачатковы кошт 
майкі быў 89 долараў, але за 
дзесяць дзён ён вырас амаль у 
10 разоў.

Ат ры м а н ы я  г р о-
шы футбаліст збіраецца 
перавесці на падтрымку 
беларускіх спартсменаў, якія 

пацярпелі за сваю грамадзян-
скую пазіцыю.

Шкурын сёлета заявіў, 
што не будзе выступаць за 
зборную Беларусі, пакуль ва 
ўладзе знаходзіцца Аляксандр 
Лукашэнка.

Алесь СВЯ ЛАНІЧ.


